
1 
 

PROTOKÓŁ NR LXIX/2023 
 

z LXIX sesji RADY MIASTA GDAŃSKA, 

która odbyła się w dniu 26 października 2023 roku 

w Nowym Ratuszu ul. Wały Jagiellońskie 1   

 

 
 
Początek obrad godz. 909 

W sesji na 34 udział wzięło 32 radnych 
   
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
 
 

PUNKT 1 
 

SPRAWY REGULAMINOWE 
 
MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący Rady Miasta 

Otworzył obrady LXIX sesji Rady Miasta Gdańska. 

 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi 
wniesionej przez Związek Nauczycielstwa Polskiego Zarząd Oddziału w Gdańsku  
z dnia 29 maja 2023 roku na Dyrektora Zespołu Szkół Specjalnych nr 2 w Gdańsku 
(druk 1818);  
Jeśli Państwo go wprowadzą będzie w pkt 4 ppkt 15 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1818) 

 

Za                        21 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 15 
 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie przekazania skargi 
Prokuratora Prokuratury Regionalnej w Gdańsku do Wojewódzkiego Sądu 
Administracyjnego w Gdańsku (druk 1819);  
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Jeśli Państwo go wprowadzą będzie w pkt 4 ppkt 16 
 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1819) 

 

Za                        24 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 16 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały 
zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia diet i zwrotu kosztów podróży służbowych 
dla radnych Miasta Gdańska (druk 1820);  
Jeśli Państwo go wprowadzą będzie w pkt 4 ppkt 17 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1820) 

 

Za                        24 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 17 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie pozostawienia bez 
dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika (druk 1821);  
Jeśli Państwo go wprowadzą będzie w pkt 5 ppkt C1 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1821) 

 

Za                        24 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 5 ppkt C1 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie wyboru ławników do sądów 
powszechnych na kadencję 2024 - 2027 (druk 1822); 
Jeśli Państwo go wprowadzą będzie w pkt 5 ppkt C2 
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Głosowanie za włączeniem (druk 1822) 

 

Za                        24 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 5 ppkt C2 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu 
współpracy Miasta Gdańska z organizacjami pozarządowymi na rok 2024” (druk 
1823);  
Jeśli Państwo go wprowadzą będzie w pkt 4 ppkt 8A 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1823) 

 

Za                        25 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 8A 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy ulica 
Aleksandra Rożankowskiego (druk 1824);  
Jeśli Państwo go wprowadzą będzie w pkt 4 ppkt 9A 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 1824) 

 

Za                        25 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 9A 

 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy ulica 
Bernarda Filarskiego (druk 1825);  
Jeśli Państwo go wprowadzą będzie w pkt 4 ppkt 9B 
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Głosowanie za włączeniem (druk 1825) 

 

Za                        25 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 9B 

 

PUNKT 2  

 

KOMUNIKATY 

 

MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący Rady Miasta 
 

Przechodzimy do komunikatów. Informuję, że wszyscy radni w terminie złożyli 

oświadczenia majątkowe za 2022 rok. Na dzień dzisiejszy naczelnicy Urzędów 

Skarbowych właściwy do miejsca zamieszkania radnych nie zgłosili nieprawidłowości 

złożonych oświadczeniach. Jeśli będą jakieś nowe informacje, zostaną państwo 

powiadomieni na kolejnym posiedzeniu Rady. W Biuletynie Informacji Publicznej 

dostępny jest terminarz sesji na 2024 rok. Mogą się państwo radni z tym zapoznać.  

W komunikatach warto też wspomnieć o tym, że odbyły się wybory do Sejmu i Senatu 

15 października. Frekwencja w Polsce wyniosła. 74,38% a co dla nas radnych Miasta 

Gdańska najważniejsze i godne chluby frekwencja w Gdańsku wyniosła 81,5% brawo. 

Myślę, że zgodzą się państwo i radni, że to jest dla nas wszystkich wyjątkowy powód 

do dumy. To świadczy o tym, jak rozwinięte społeczeństwo obywatelskie w naszym 

mieście jest jak mieszkańcy odpowiedzialnie podchodzą. Warto podkreślić, że  

w wyniku tych wyborów w Gdańsku Koalicja Obywatelska zdobyła 46% głosów, Pis 

20% głosów, Trzecia Droga, 14% głosów, a Lewica 10% głosów. To jest bardzo istotne 

w kontekście tego, bo też my jako radni jesteśmy trochę częściowo rozliczani w czasie 

wyborczych na szczeblu państwowym. Warto odnotować, że w wyniku tych wyborów 

11600000 Polaków opowiedziało się za zmianami i jako Radni Miasta Gdańska 

musimy liczyć się z tym, że czeka nas czas zmian w tym kraju i myślę, że powinniśmy 

być wszyscy na to przygotowani w komunikatach. Mam też dla państwa również 

zaproszenie od Stowarzyszenia Sum. Odczytam to fragmenty tego zaproszenia zbliża 

się 11 listopada zraz z nim rocznicę odzyskania niepodległości przez Polskę i parada 

niepodległości w Gdańsku. Już dziś chcemy państwa radnych zaprosić  

o zarezerwowanie czasu i udział w tym uroczystym przemarszu. Tegoroczne obchody 

będą stanowić 20 rocznicę Parady Niepodległości. Będzie to 21 parada. Parada 

zacznie się formować i o godzinie 9 tam, gdzie zawsze, czyli na Podwalu 

Staromiejskim ruszymy o godzinie 10:30 i przejdziemy aż na Długi Targ pod Zieloną 

Bramę. Trasa będzie podobna jak dotąd. Wszystkich serdecznie zapraszają 
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organizatorzy w imieniu Stowarzyszenia Sum. Czy komisje mają jakieś komunikaty? 

Nie widzę, więc zapraszam panią Prezydent Aleksandrę Dulkiewicz do komunikatów.  

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Jak zwykle kilka informacji o tym, co wydarzyło się w ostatnim miesiącu przed chwilą 

mówił o tym pan Przewodniczący Skarbek. Myślę, że to nasz wspólny, wielki, wielki 

sukces, także bardzo, bardzo dziękuję. Wszystkim państwu radnym za 

zaangażowanie wielu z was także zaangażowało się w kampanii „Nie śpij bo Cię 

przegłosują”. Ja chcę powiedzieć, że zasięg w Internecie tej kampanii, którą 

współorganizowała dla nas wszystkich, dla obywatelek i obywateli Fundacja Gdańska, 

zapraszając do współpracy nie tylko różne miasta, gminy, ale także wielu ludzi, kultury, 

sportu, nauki, zasięg tej kampanii w Internecie to było 10 milionów zasięgu. Mało która 

kampania społeczna taki zasięg mogła osiągnąć też bardzo, bardzo dziękuję. 

Przypomnę, że ten napis „nie śpij bo Cię przegłosują”- to wprost nawiązanie do 

jednego z archiwaliów, które także znajdują się w Europejskim Centrum Solidarności. 

To jeden z plakatów nawołujących do głosowania w wyborach 4 czerwca 1989 roku. 

Cieszę się bardzo, że także w Gdańsku to zadziałało. Tutaj kilka obwodowych komisji 

wyborczych z najwyższą frekwencją. Chyba już tradycyjnie Kiełpino Górne Komisja 

Obwodowa Komisja numer 160 90,84% niewiele mniej i tutaj myślę, gratulacje dla 

mieszkańców Zaspy. Obwodowa Komisja wyborcza numer 131 przy ulicy Meissnera  

i też niewiele mniej, bo powyżej 90% Obwodowa Komisja numer 70 znajdująca się  

w szkole przy ulicy Stolema także powyżej. 90% to co chcę też państwu powiedzieć  

w przyszłym tygodniu ogłosimy to wspólnie pracujemy jeszcze nad szczegółami. 

Bardzo bym chciała, żeby weekend 4- 5 listopada sobota, niedziela był weekendem, 

do którego, podczas którego zaprosimy do świętowania mieszkańców naszego miasta, 

właśnie dziękując im za liczny udział w wyborach. Chcemy instytucje kultury, takie 

instytucje, które mieszkańcy chętnie także odwiedzają udostępnić naszym 

mieszkańcom bezpłatnie, więc szczegóły w przyszłym tygodniu, ale już dzisiaj także 

zapraszam państwa radnych do wspólnego świętowania. Także myślimy nad 

prezentem dla tych 3 dzielnic w naszym mieście, bo wydaje się, że to jest naprawdę 

wielka, wielka radość. Święto demokracji, święto tego, o czym tak często mówimy, że 

karta wyborcza ma naprawdę  moc, więc jeszcze raz wielkie podziękowania. Szanowni 

Państwo tradycyjnie, żebyśmy mieli pełną świadomość, jak wygląda sytuacja 

finansowa w naszym mieście. Oczywiście mamy wielką nadzieję, że to się zmieni. 

Pierwsze przebłyski z informacji, które otrzymaliśmy z Ministerstwa Finansów 

dotyczące przyszłorocznego budżetu, nie są takie tragiczne, jak się spodziewaliśmy, 

ale nadal nie odzwierciedlają w pełni tego co wypracowują tutaj, w naszym mieście 

mieszkańcy, zwłaszcza podatnicy, podatnicy podatku od osób od osób fizycznych. Ja 

myślę, że ten rozdźwięk, ten rozziew między tym, co jest możliwymi wpływami z Pit-u 

a tym, co wpływa rzeczywiście do kasy miasta. Wreszcie tego rozdźwięku po prostu 

nie będzie i mam nadzieję, że rzeczywiście zostanie przywrócona transparentność  

w zakresie traktowania finansów publicznych, w tym także traktowania gmin  

w Rzeczypospolitej Polskiej. Cieszyliśmy się wspólnie, wielu z Państwa także 

uczestniczyło już od kilku tygodni na naszych ulicach 18 autobusów elektrycznych 

niskoemisyjnych nowoczesnych zarówno przegubowych, jak i jak i tych mniejszych  

i co bardzo ważne, kosztowały te autobusy 62 miliony złotych na to także są pieniądze 

w krajowym planie odbudowy. Przypomnę, że także jako miasto aplikowaliśmy do 

Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska, który tę pulę ma bardzo, te pule środków 
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przeznaczonych na takie właśnie zakupy, zakupy autobusów zero czy 

niskoemisyjnych ma niestety bardzo ograniczoną i nawet w tych dokumentach 

rządowych instytucji rządowej agendy rządowej, Narodowego Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej jest tam zaznaczona gwiazdka. W przypadku 

przywrócenia środków z KPO tych pieniędzy będzie więcej, więc także będziemy jako 

miasto starali się znaleźć refinansowanie z budżetu zewnętrznego na autobusy. 

Zakończyła się przebudowa zbiornika retencyjnego Sulisława. Myślę, że kluczowe jest 

to, to jest napisane właśnie w drugiej linijce. Zwiększenie zdolności retencyjne i o 300% 

to jeden z kluczowych zbiorników, kiedy mieliśmy deszcze nawalne kilka lat temu i to 

był jeden z celów postawionych także przez nasze służby, poprawienie właśnie 

zdolności referencyjnej tego zbiornika udało się to zrobić o ponad 300% plus 

oczywiście. Zagospodarowanie terenu wokół zbiornika tak, żeby także służył jako teren 

rekreacyjny dla mieszkańców miasta. Koszt tej przebudowy to niemal 10 milionów 

złotych. Wspólnie także z wieloma z Państwa radnych ogłosiliśmy początek prac. 

Początek prac nad zmianami w rejonie Długich Ogrodów Bramy Żuławskiej, także 

estakady ruszają konsultacje społeczne. Pierwsze wydaje mi się, że już 2 listopada 

chcemy pozbierać głosy zarówno mieszkańców interesariuszy, ludzi, interesariuszy, 

ludzi korzystających z tego terenu, który jak widzimy, bardzo, bardzo się zmienia. 

Zależy nam kiedyś pamiętacie tereny spacerowe kończyły się tak naprawdę na Bramie 

Zielonej czy na Moście Zielonym. Dzisiaj to naturalne przedłużenie zarówno ulicy 

Stągiewnej, ulicy Szafarnia,  rozbudowa Mariny, zmiany, które zachodzą właśnie także 

w okolicach Długich Ogrodów, skłaniają nas do tego, żeby zmienić zasadniczo to 

miejsce. Tak jak powiedziałam, rozpoczynamy od konsultacji społecznych, później 

będziemy przygotowywali projektowanie, ale to potrwa, to musimy mieć świadomość, 

że to niestety potrwa  parę ładnych lat.  Cieszyliśmy się i zachęcam wszystkich, którzy 

jeszcze nie mieli okazji  być w teatrze Wybrzeże na dużej scenie po remoncie, który 

rzeczywiście trwał długo. Przypomnę teatr Wybrzeże to Instytucja współprowadzona 

przez Marszałka Województwa i Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 

Niemniej jednak ten remont niemal w 100% był finansowany przez samorząd 

województwa. My jako gmina dołożyliśmy także decyzją państwa radnych 10 milionów 

złotych. Ci, którzy znają się na infrastrukturze teatralnej, mówią, że to jest dzisiaj 

najnowocześniejsza scena w Europie i mam nadzieję, że także będziemy dumni  

z naszego teatru Wybrzeże.14 października obchodziliśmy Święto Edukacji 

Narodowej. Cieszę się, że miałam także okazję wyróżnić gdańskich nauczycieli, którzy 

pracują między innymi w programie gdańskich lekcji obywatelskich -spotkaliśmy się, 

podsumowaliśmy 2 lata tego programu, wyciągamy wnioski i chcemy ten program 

rozszerzać. Natomiast już jutro i tutaj także zachęcam państwa radnych do promocji 

tego konkursu, plebiscytu, już jutro rusza głosowanie na gdańskiego nauczyciela na 

lidera. Właśnie w obszarze dialog. Myślę, że wielu z Państwa współpracuje z różnymi 

placówkami edukacyjnymi, szkołami, przedszkolami. Także widzicie takich  liderów  

i myślę, że oddanie także głosu właśnie online na takich gdańskich nauczycieli będzie 

czymś bardzo, bardzo ważnym.  Gala pomysł na galę wypracowany ze środowiskiem 

nauczycielskim. Odbędzie się ona już po raz drugi. Patrzy na dyrektora Krugera  

w połowie listopada 17 listopada i wtedy właśnie będziemy także wręczali wyróżnienia 

dla tych nauczycieli, którzy zwyciężą w konkursie, więc zachęcam do udziału  

w głosowaniu i propagowaniu tego konkursu zarówno na gdańskiego nauczyciele, jak 

i dyrektora roku. Kontynuujemy rozmowy z mieszkańcami w różnych formułach.  

W październiku spotkaliśmy się w dzielnicy Brętowo. Dziękuję także za liczny udział 



7 
 

państwa Radnych kontynuujemy spacery z radami dzielnic. Tutaj byliśmy  

w najmłodszej dzielnicy naszego miasta, bo przypomnę, że została utworzona nie tak 

dawno temu Orunia Górna i Gdańsk Południe. Wiele tematów wątków poruszaliśmy. 

Mam nadzieję, że niebawem kolejne spacery trwają konsultacje społeczne do 

programów rozwoju do strategii przyjętej przez Wysoką Radę Miasta Strategii Gdańsk 

2030 plus. W ubiegłą sobotę spotkaliśmy się po raz pierwszy w takiej formule, gdzie 

także zapraszaliśmy rodziny, były zorganizowane dla dzieci warsztaty opieka wtedy, 

kiedy rodzice mogli się spokojnie w pracy warsztatowej przy stolikach, ale także  

w rozmowie z ze mną z moimi współpracownikami i z moimi zastępcami porozmawiać 

i po dokładać różne pomysły.  Zachęcam także państwa radnych do propagowania 

konsultacji społecznych. One cały czas trwają także w formie elektroniki. Poprzez 

formularze dostępne na stronie Gdańsk.pl można zgłaszać swoje uwagi, a kolejne 

spotkanie z mieszkańcami 6 listopada chyba nie o godzinie 10:00 tu mamy pomyłkę. 

Wydaje mi się, że to jest po południu. Przepraszam  za tą pomyłkę. Do 19 listopada 

można zgłaszać swoje uwagi do programów rozwoju.  Szanowni Państwo, listopad to 

tradycyjnie oczywiście święto Wszystkich Świętych. Dzisiaj Pan prezydent Piotr 

Kryszewski informował o zmianach, które w przyszłym tygodniu o zmianach w ruchu, 

które w przyszłym tygodniu wokół cmentarzy w tym roku akurat wypada Święto 

Wszystkich Świętych w środku tygodnia, więc nie wiemy do końca też, jak ten ruch 

wokół cmentarzy się rozłoży, ale tradycyjnie zapraszam właśnie 1 listopada na 

znajdujący się nieopodal cmentarz nieistniejących cmentarzy na modlitwę wyznaniową 

za wszystkich tych gdańszczan, którzy poprzedzi nas w drodze do wieczności. Święta 

patriotyczne także przed nami w przededniu, czyli 10 listopada uroczystość przy 

pomniku marszałka Piłsudskiego, o paradzie niepodległości już pan przewodnik mówił; 

jeszcze wyślemy do państwa informację dotyczącą wspólnego rozdawania flag  

i kotylionów. Myślę, że to jest zawsze też takie szansa na spotkanie z naszymi 

mieszkańcami. Mam nadzieję, że uda nam się to zrobić i po południu w piątek, bo 10 

listopada to piątek, ale też rano podczas parady, więc jeszcze te szczegółowe 

informacje do państwa radnych wszystkich bardzo serdecznie do tego zapraszam. 

Dziękuję, życzę udanej sesji i dobrych decyzji dla naszych mieszkańców. 

PIOTR KRYSZEWSKI- Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Wczoraj na posiedzeniu Komisji Sportu i Turystyki radni mieli okazję zapoznać się ze 

szczegółowym danymi i informacjami. Jeżeli chodzi o projekt Mevo.  Ja natomiast 

przedstawię te najważniejsze informacje, na jakim etapie się znajduje realizacja tego 

projektu. 13 Września uruchomiliśmy drugi etap testowania, etap zewnętrzny, etap dla 

mieszkańców i statystyki. Po tych 4 tygodniach wyglądają następująco: łącznie 

mieliśmy zarejestrowanych ponad 100000 użytkowników, czyli cały system cieszył się 

bardzo dużą popularnością. Odnotowaliśmy 356000 podróży. Średnia średni czas 

podróży. To był to 15 minut na ulicach 16 miast mamy obecnie blisko 2,5 tysiąca 

rowerów. Przez ten czas też zablokowaliśmy ponad 600 kont i to też jest informacja  

z września. Udało nam się ściągnąć 270000 kar i opłat i to jest ważna informacja, że 

wszystkie kary i opłaty, które ściągamy na etapie testowania są przychodem obszaru 

metropolitalnego, nie operatora. Tak jak państwo też  zapewne widzieli w tych 

pierwszych tygodniach testowania mieliśmy bardzo dużo zgłoszeń, jeżeli chodzi  

o nieprzestrzeganie regulaminu. Tutaj mamy widzimy kilka przykładów takiego 

nagminnego łamania Regulaminu, czyli podróżowanie przez 2- 3 osoby, 

pozostawianie roweru na własnych posesjach. Ja tylko dodam, że najwyższa kara, 
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którą udało nam się ściągnąć właśnie za złamanie Regulaminu, to jest 12000 zł. 

Ściągnąć tak jest nie naliczona, tylko ściągnięta i te wszystkie przypadki zmusiły nas 

do tego, żeby już na etapie testowania wprowadzić znaczące zmiany w projekcie.   

Te zmiany wprowadziliśmy 9 października wprowadziliśmy limity podróżowania 60 

minut na rowerze wspomaganym elektrycznie 120; z 60 na rowerze elektrycznym to 

jest błąd w prezentacji 120 na rowerze tradycyjnym wprowadziliśmy również opłaty, za 

które się są naliczane po przekroczeniu tego czasu, czyli 10 groszy za minutę na 

rowerze tradycyjnym i 20 groszy za minutę na rowerze ze wspomaganiem 

elektrycznym. Wprowadziliśmy również usługę weryfikacji kont podpiętych kart 

płatniczych podpiętych pod konta to umożliwia nam automatyczne blokowanie 

użytkowników w momencie, kiedy na tej wirtualnym koncie jest mniejsza kwota niż 10 

zł. I od razu widzimy też po statystykach właśnie skutek tych wprowadzanych zmian. 

Obecnie średnia liczba przejazdów dziennych to jest 7000. Wcześniej mieliśmy 14000, 

średni czas przyjazdu również spadł z 27 minut na 20 minut i myślę, że to są te 

najważniejsze zmiany.  Oczywiście do tych do tych zmian statycznych też wpłynęła 

zmiana pogody. To też mamy tego świadomość. Jeżeli chodzi gotowość etapu 

drugiego na ulicach tak jak powiedziałem, mamy blisko 2,5 tysiąca rowerów, czyli 

więcej niż zakładaliśmy na tym etapie i też chcieliśmy państwu pokazać, jak się 

zmienia generalnie cały  system. Całe założenia też musieliśmy trochę przedefiniować. 

Tutaj widzimy też znaczny wzrost kadr, które obsługują ten system. Wcześniej 

operator dedykował 8 pracowników na Centrum Kontaktu. Obecnie mamy ich 14 i tak 

samo dwukrotnie zwiększyła się liczba osób, które zajmują się operacjami na ulicach. 

Wcześniej zakładaliśmy 21 osób obecnie jest to blisko 50 osób, które zajmuje się 

wymianą baterii i relokowaniem rowerów. Jeżeli chodzi o te wszystkie kwestie 

operacyjne, to ta statystyka myślę, że już też jest nieaktualna, bo obecnie jest to ponad 

10 dni, kiedy mamy ten wskaźnik dostępności rowerów powyżej 100% -wynika to 

właśnie z tego, że na ulicach jest więcej rowerów, niż żeśmy sobie zakładali. Obecnie 

jesteśmy też na etapie doprecyzowania kolejnego wskaźnika związanego  

z relokowaniem rowerów pomiędzy strefami relokacji. I to co jeszcze musimy zrobić 

przed uruchomieniem całego systemu to jest dopracować kwestie związane  

z systemami  IT, czyli systemami nadzoru operatora i systemami związanymi z obsługą 

aplikacji. Tutaj jesteśmy na poziomie 80- 90%. W tym tygodniu mamy duży update tych 

aplikacji. Liczymy, że do końca tygodnia te prace związane z aktualizacją 

oprogramowania zakończymy. Ostatnia dobra informacja, że na ten moment  

w magazynach już mamy wszystkie rowery, które są nam potrzebne do uruchomienia 

całego systemu.  

 

     PUNKT 3 

OŚWIADCZENIA KLUBÓW 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Bardzo dziękuję, panie Przewodniczący, szanowny panie Przewodniczący szanowna 

pani Prezydent, Szanowni Państwo zastępcy, pani Prezydent, pani Skarbnik, pani 

Sekretarz, drogie koleżanki i koledzy, radni, a przede wszystkim drogie mieszkanki. 
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Mieszkańcy, którzy oglądają nas dzisiaj przed ekranami komputerów. To państwo to 

mieszkanki i mieszkańcy Gdańska dokonali 15 października tego wielkiego dzieła, 

tego wielkiego kroku milowego, przede wszystkim w zakresie frekwencji. Jesteśmy  

w pierwszej czwórce największych miast w Polsce z rekordowo wysoką frekwencję. 

To jest właśnie państwa zasługa, to państwo, zmobilizowali siebie, swoje rodziny, 

swoich sąsiadów, swoich przyjaciół i wszyscy razem wspólnie poszliśmy zagłosować, 

wybrać nową władzę na kolejne lata i na szczęście nie będzie to nowa stara władza, 

tylko to będzie prawdziwa zmiana to będzie przede wszystkim wielka nadzieja dla 

samorządów, zwłaszcza samorządów dotychczas nielubianych przez centrale krajową 

PIS-u . To wielka szansa na to, żeby przez kolejne lata odblokować środki z KPO,  

przestać dokonywać tego, co działo się przez ostatnie lata wskutek różnych działań 

Prawa i Sprawiedliwości. Kiedy to inwestycyjnie zakładano głodem przymierał nasze 

inwestycje. No na szczęście ten czas już się zakończył. Myślę, że teraz będą 

zdecydowanie lepsze lata.  Nie będziemy się zastanawiać pani prezydent z panią 

skarbnik będą musiały na kolejnych sesjach Rady Miasta Gdańska tłumaczyć jak  

zmieniają się finanse samorządu gdańskiego na gorsze tylko wszyscy będziemy mogli 

cieszyć się z tego, że finanse gdańskiego samorządu będą zmieniały się na lepsze  

i wrócimy do tamtych lat, w których były realizowane duży, wielkie inwestycje, na które 

były środki zarówno z budżetu państwa, jak i środki zewnętrzne z Unii Europejskiej.  

I myślę, że te kolejne lata to będzie przede wszystkim szansa na pełną realizację takich 

projektów jak Pkm Gdańsk Południe, czyli przedłużenie SKM aż do Kowal, to będzie 

szansa na kontynuację w jeszcze większej formule jeszcze szerszym zakresie tej 

dużej modernizacji dużej transformacji. Jeśli chodzi o transport publiczny tej rewolucji, 

którą przez ostatnie lata dokonywał pan prezydent Piotr Borawski i przez kolejne lata 

będziemy, będziemy mogli te działania jeszcze poszerzać. Mam nadzieję, że te środki 

z KPO też przyczynią się do zakupu kolejnych autobusów elektrycznych, kolejnych 

autobusów wodorowych, tak, aby mieszkańcy Gdańska mieli jak najlepszy jak 

najnowocześniejszy tabor. Myślę, że co sesje, będziemy mogli po powołaniu nowego 

rządu chwalić się kolejnymi rzeczami, które będziemy mogli da mieszkanek  

i mieszkańców Gdańska przygotowywać w dużo większym zakresie, niż miało to 

miejsce przez ostatnie lata, kiedy polityka rządu była ukierunkowana na to, jak 

centralnie wszystkim sterować z centrali partyjnej w Warszawie, a nie jak na zasadzie 

pomocniczości, oddawać różne działania i przede wszystkim środki na te działania.  

Co najważniejsze w ręce samorządów, w tym również tych samorządów, które nie były 

lubiane przez Prawo i Sprawiedliwość. No i tutaj, oprócz tej rekordowej frekwencji,  

o której już pani prezydent mówiła 81,5%  warto też zwrócić uwagę, że z tych ponad 

80% mieszkańców mieszkanek i mieszkańców Gdańska ponad 72% z nich 

zagłosowało na ugrupowania, stanowiące dotychczas demokratyczną opozycję. O ten 

wynik ten to wyraźne zwycięstwo w Gdańsku Koalicji Obywatelskiej z panią posłanką 

Agnieszką Pomaską na czele jako liderką listy, ale też świetne wyniki doskonałe wyniki 

pozostałych ugrupowań demokratycznej opozycji no dają jasny sygnał do tego, że 

mieszkanki i mieszkańcy Gdańska mają serdecznie dość polityki PiS-u, która 

spowodowała, że przez ostatnie lata Gdańsk nie mógł się rozwijać w takim zakresie, 

w jakim byłoby to możliwe, gdyby rząd centralny nie sterował tak środkami, że 

samorządy były z roku na rok sukcesywnie pozbawiane takich narzędzi, jak we 

wcześniejszych latach, a jednocześnie nie było środków z KPO, nie było tych środków 

zewnętrznych, na które tak  wszyscy czekamy i na które w końcu zrodziła się nadzieja, 

żeby popłynąć. (usterka w nadawaniu)  za co bardzo państwu serdecznie dziękuję.  
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A na dzisiejszej sesji będziemy myślę, że takim bardzo ważnym tematem jest Gdański 

program ochrony zdrowia psychicznego i powinniśmy głośno mówić o tym programie 

po to, żeby też jak najwięcej mieszkanek i mieszkańców Gdańska się o tym o tym 

programie dowiedziało, wiedziało, że może z niego skorzystać. No my, jako radni 

Koalicji Obywatelskiej już od  lat dokładamy swoją cegiełkę starań w zakresie tego 

programu. Natomiast dzisiaj będziemy głosować nad tym, żeby ten program 

kontynuować na kolejne lata.  Żeby ten program poszerzać i no myślę, że tutaj warto 

najprościej tłumacząc jeśli chodzi o założenia tego programu, lepiej zapobiegać niż 

leczyć. Pamiętajmy, że na ogół zdrowia w bardzo dużej mierze składa się zdrowie 

psychiczne i tutaj jest bardzo ważne, żeby nie zastanawiać się nad kwestiami, jak 

zadbać o dobrostan psychiczny gdańszczanek i gdańszczan.  Dopiero w momencie, 

w którym jest potrzeba skorzystania z pomocy lekarzy lekarza psychiatry z pomocy, 

poradni zdrowia psychicznego czy z pomocy szpitala psychiatrycznego, ale też zadbać 

o ten wcześniejszy. To my jako tutaj, przede wszystkim jeśli chodzi o  to leczenie na 

etapie już psychiatrii, jest to kompetencja w bardzo dużej mierze tak mamy  to   

w Gdańsku ukształtowane samorządu województwa pomorskiego. Natomiast to, gdzie 

my jako radni Gdańska możemy zadziałać i gdzie możemy wypełnić tę potrzebną 

przestrzeń to zadbanie o zdrowie psychiczne na takim etapie przede wszystkim gdzie 

trzeba zapobiec kryzysom, gdzie trzeba zapobiec sytuacjom, w którym ludzie 

zgłaszają się po pomoc dopiero w momencie, w którym już jest naprawdę źle. I ten 

Gdański program ochrony zdrowia psychicznego daje narzędzia właśnie na etapie 

tym, że lepiej zapobiegać niż leczyć, ale też daje szansę, o czym wczoraj wspólnie  

z panią prezydent informowaliśmy państwa na konferencji prasowej na to, żeby 

pomagać ludziom, którzy wychodzą z tych kryzysów, wychodzą też z oddziału 

psychiatrycznych, trzeba ich zaopiekować się pomóc im, żeby mogli wrócić do no 

takiego normalnego funkcjonowania w społeczeństwie, zaopiekowanie ich dobrostanu 

psychicznego. To też nie jest temat, który ja mam nadzieję, że dzisiaj za ten 

programem również radni PiS-u zagłosują. Natomiast to jest temat, w którym pojawia 

się pojawiło się przez ostatnie lata dużo do zrobienia nie tylko przez różne problemy 

związane z epidemią z wojną w Ukrainie, która też doprowadziła do tego, że wiele 

nowych osób w Gdańsku zamieszkało, ale też muszę to niestety z przykrością 

powiedzieć złych decyzji rządu PiS-u, no takie niezrozumiałe działań, jak na przykład 

likwidacja telefonu zaufania dla dzieci i młodzieży to jest po prostu skandal i całe 

szczęście, że ich czas już się skończył, skończył się czas wprowadzania ideologów do 

kuratoriów oświaty, wywieranie nacisków na dyrektorów szkół, którzy musieli się  

z takimi działaniami zmierzać. Koniec z pomysłami ultra prawicowych skrajnych 

polityków pokroju pana Ministra Czarnka. Jest to czas, w którym w końcu mieszkańcy 

będą mogli odetchnąć. W końcu będą mogli poczuć tą wolność, w której nikt nie będzie 

im narzucał światopoglądu, nikt nie będzie ich próbował kontrolować za różne życiowe 

decyzje i wybory i to też wiąże się z polepszeniem dobrostanu psychicznego. 

Wspomniałem o wątku Ministra Czarnka dzieci i młodzieży, ale też nie zapominajmy, 

jeśli chodzi o Gdański program ochrony zdrowia psychicznego, to w dużej mierze jest 

to też program, w którym musimy pamiętać o seniorach i seniorach, bo to też jest 

grupa, w której jest widać, że duża potrzeba i pewnie w kolejnych latach też ta duża 

potrzeba się pojawi odpowiedniego zaopiekowania w zakresie zdrowia psychicznego. 

Także bardzo serdecznie apeluję do państwa radnych z PiS-u, żeby również 

zagłosowali za Gdańskim Programem Ochrony Zdrowia Psychicznego. Myślę, że to 

jest działanie, które powinno być powinno nas wszystkich łączyć i działanie, które przez 
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kolejne lata da mieszkankom i  mieszkańcom Gdańska właśnie opiekę, jeśli chodzi  

o kwestie zdrowia psychicznego. 

KAZIMIERZ KORALEWSKI- Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

To, co tu przed chwilą usłyszeliśmy od przewodniczącego Koalicji Obywatelskiej  

o zdrowiu psychicznym mieszkańców Gdańska. To myślę, że my wszyscy 

potrzebujemy takiego wsparcia i troski, kiedy stoimy w korkach. Czy to w Gdańsku 

Południu czy w Gdańsku Północy każdego ranka i każdego południa, bez względu na 

to, czy jesteśmy w centrum miasta czy na obwodnicy trójmiejskiej, czy mieszkamy  

w samym sercu miasta, czy mieszkamy w samym centrum miasta w Osowie,  

w Kokoszkach, w Kiełpinie czy na Jasieniu, czy od strony Pruszcza Gdańskiego, czy 

nawet na Orunii bądź na Stogach czy w Nowym Porcie na Przymorzu w Oliwie 

wszędzie ten sam problem i myślę, że to jest istotna troska o nasz dobrostan, kiedy 

my jako gdańszczanie stoimy w korkach, również w autobusach, również  

w tramwajach, bo ta kongestia odbija się na wszystkich, a więc miasto Gdańsk 

potrzebuje nowej polityki komunikacyjnej. To jest w interesie mieszkańców Gdańska  

i tutaj na tym powinna się koncentrować troska radnych troska władz wykonawczych 

naszego miasta. Te informacje do tego sprowokował mnie pan przewodniczący 

Cezary Dowbór Śpiewak, żeby zaprezentować państwu ten fragment filmu wieczoru 

wyborczego z Platformy Obywatelskiej, Bo ja muszę państwu się tutaj muszę państwa 

poinformować, że napisałem do Gdańskiego Centrum dyskryminacji czy równego 

traktowania, ponieważ jako członek partii politycznej, która w ten sposób jest tutaj 

dyskryminowana i poniżana publicznie uważam, że jest to niedopuszczalne  

w przestrzeni publicznej. Jeżeli czujecie się państwo dumni z takiego traktowania 

swoich współmieszkańców, to gratuluję. Oczywiście większość ogromna większość 

tych, którzy brali udział wyborów, nie utożsamiają się z tego rodzaju zachowaniem 

niemniej jednak chciałem to państwu pokazać, bo nie słyszałem tu ani słowa wstydu  

z tego powodu, ani słowa przepraszam, a to dotknęło nie chcę mówić tu w imieniu 

innych osób mnie bezpośrednio, bo to jest poniżające co słyszałem w tych hasłach 

przez ostatnie 8 lat; jako dowód były zniszczenia naszego biura, ubliżające hasła słowa 

tak w przestrzeni publicznej nigdy nie powinniśmy się zachowywać. To świadczy  

o naszej kulturze politycznej. Tu w Gdańsku, w Gdańsku, tak zwanym w przeszłości 

Wolnym Mieście, gdzie Polacy byli prześladowani i doświadczali takich samych emocji, 

kiedy byli na ulicy prześladowani, kiedy im na ulicy rzucano bluzgi i poniżające hasła, 

tylko dlatego, że byli Polakami, a my to słyszymy tylko dlatego, że mamy inny pogląd 

polityczny, że mamy inny program polityczny, że inaczej chcemy służyć Polakom niż 

Koalicja Obywatelska i jej koalicjanci. To jest niedopuszczalne, dlatego w poczuciu 

odpowiedzialności mojej odpowiedzialności za mój klub, za nasz klub Prawa  

i Sprawiedliwości, radnych za naszych mieszkańców w Gdańsku, którzy w ten sposób 

są w całym mieście dyskryminowani, takie hasła noszą się po całej Polsce. Jesteśmy 

tutaj zobowiązani, aby temu zaprotestować właśnie teraz, kiedy państwo jesteście 

dumni z tej frekwencji, kiedy jesteście dumni z obywatelskiego społeczeństwa, za 

którym my wszyscy stajemy, żebyśmy byli aktywni obywatelsko, żebyśmy angażowali 

się w działania publiczne, żebyśmy troszczyli się o wspólne dobro, a nie niszczyli to 

wspólne dobro, a więc życzymy jak najlepiej Gdańskowi i Polsce. Tu z tej mównicy 

kiedyś zaczynano mówienie w taki sposób, co mi się w tej chwili przypomniało, 

właściwie to powinienem zacząć do państwa. Szanowni Państwo, Gdańszczanie od 
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słów Szczęść Boże. A powinienem zakończyć swoje wypowiedzi wystąpienie niech 

Bóg błogosławi Gdańskowi niech Bóg błogosławi Polsce.  

BEATA DUNAJEWSKA- Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Zdaliśmy egzamin z demokracji i zdaliśmy egzamin ze społeczeństwa obywatelskiego. 

Ja będąc w komisji wyborczej i stojąc w kolejce, miałam łzy w oczach ilu fajnych ludzi 

ilu ile gdańszczanek i gdańszczan przyszło głosować.  Frekwencja jest rzeczywiście 

imponująca. Przodują tutaj 3 dzielnice. Nie będę wymieniać, bo już wszyscy moi 

przedmówcy o tym mówili nawet tam, gdzie ta frekwencja była najniższa, to było około 

67, 68%. To jest naprawdę bardzo dużo w porównaniu z poprzednimi wyborami to jest 

wyraźny mandat do tego, żeby przyszła zmiana, żeby przyszła zmiana na lepsze, 

żebyśmy w końcu odsunęli od władzy tak zwaną dobrą zmianę. I ja Jestem trochę tutaj 

zmieszana, ponieważ mój kolega przeniósł nas  w ławy kościelne na moment, ja 

zawsze myślałam, że jesteśmy jednak z poszanowaniem dla świeckich, również 

tradycji- jesteśmy w Radzie Miasta i  raczej w Kościele Panie przewodniczący, takie 

rzeczy należałoby mówić.  No, ale widać pan Przewodniczący jest w traumie po 

wyborczej. Ja chciałabym pogratulować wszystkim radnym wszystkim posłom  

i senatorom, którzy dostali się do Sejmu i Senatu. Chciałabym tylko wymienić kilka 

liczb, bo one są bardzo istotne. Bogdan Borusewicz 223227 głosów. Imponujący wynik 

Agnieszka Pomaska 83590, Jacek Karnowski nowy kandydat 55069 pan 

Przewodniczący Koralewski, żebym się nie pomyliła 216. W Gdańsku 216 także panie 

przewodniczący naprawdę to jest cała wizja waszego poparcia w Gdańsku?  

A wracając do spraw bliskich tak jak już wspomniał mój kolega Cezary Dowbór 

Śpiewak 2 ważne programy, Program Wsparcia Zdrowia Psychicznego i Program 

Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi. Ten drugi program  trochę mi się wydaje 

adekwatny do sytuacji, którą mieliśmy w czasie wyborów. To dzięki takim programom 

nasze społeczeństwo aktywizuje się nasze społeczeństwo, ceni swój głos wyborczy.  

I nasze społeczeństwo wie czego chce. Organizacje pozarządowe to jest siła 

Gdańska. Pamiętam, jak 13 lat temu po raz pierwszy zasiadłam w ławach Rady Miasta 

i pierwszy raz zajmowałam się tym programem. Miałam ten zaszczyt, że od razu 

zostałam przewodniczącą Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia. Dzisiaj ta 

Komisja nazywa się Rodziny i Polityki Społecznej i wtedy ten budżecie ich był taki 

bardzo malutki. Teraz budżet jest ogromny, a tutaj nie chodzi o pieniądze. Tutaj chodzi 

o tych ludzi, którzy w organizacjach pozarządowych spełniają siebie ale też spełniają 

ważne rzeczy dla gdańszczanek i gdańszczan. Gdyby nie organizacje pozarządowe, 

nie mielibyśmy tak ogromnie pozytywnie działającej pieczy zastępczej. To jest jeden  

z przykładów, ale też wiele innych dziedzin naszego życia społecznego jest ogarnięte 

przez organizacje pozarządowe, korzystając z tej okazji, jak co roku, kiedy uchwalamy 

program na kolejny rok, program współpracy z organizacjami pozarządowymi 

chciałabym podziękować wszystkim gdańszczankom i gdańszczanom, którzy pracują 

w organizacjach pozarządowych. Często ponad siły, często za bardzo małe pieniądze, 

ale z ogromną pasją i po to, żeby wszystkim nam żyło się lepiej. Drugi program.  

W sporcie o zdrowia psychicznego 2016 rok po raz pierwszy spotkaliśmy się tutaj na 

sali Rady Miasta, żeby uchwalić ten program tak jak w przypadku programu wsparcia 

organizacji pozarządowych. Ten program miał taki mini budżecie, ale też był jednym  

z pierwszych programów zdrowia psychicznego uchwalanych w całej Polsce. Wtedy 

jeszcze o tym zdrowiu psychicznym tak dużo się nie mówiło. To był temat tabu. Ludzie 

wstydzili się mówić, że mają problemy, że mają depresję, że ktoś w ich rodzinie ma 
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chorobę psychiczną. O tym się nie mówiło, milczało się, a my wtedy 2016 roku 

pokazaliśmy, że to jest ważne. Ważne jest też to, żebyśmy zrozumieli, że nasz 

program jest tylko uzupełnieniem działań, które powinno wykonywać państwo. To NFZ 

na co dzień powinien zajmować się zdrowiem psychicznym, ale jak państwo wiecie, 

jest za mało miejsc w szpitalach psychiatrycznych jest za mało specjalistów, którzy 

mogliby w tym tej działce NFZ pomagać w  całej Polsce, bo to nie ten problem (przerwa 

w nadawaniu) w takim stanie, że idzie, że musimy pójść do szpitala. Jest ten etap 

przejściowy i my zapewniamy ten etap przejściowy, ale ważne jest też w tym programie 

to, że szkolimy nauczycieli szkolimy żeby była wyczulona na to, co się dzieje z naszymi 

dziećmi, z naszą młodzieżą. Jednak problemy ze zdrowiem psychicznym nie dotyczą 

tylko dzieci, młodzieży, ani nawet ludzi pracujących coraz częściej docierają do nas 

niepokojące dane o tym, że najwięcej skutecznych samobójstw popełniają seniorzy, to 

jest przerażające moim zdaniem, ale też zdaniem specjalistów przyczyną jest 

samotność, a za tą samotnością idzie wiele, wiele innych rzeczy. Problem 

ekonomiczny, problem z tym, żeby ktoś poszedł mi po zakupy, kiedy ja nie mogę, 

Szanowni Państwo i tutaj wszyscy wszystkie gdańszczanki i gdańszczanie, wszyscy 

radni i radne mogą pomóc. Wystarczy się rozejrzeć, czy u mnie w okolicy nie ma 

seniora, który potrzebuje pomocy. Od tego wszystko się zaczyna. Ja mam taką 

nadzieję, bo na Komisji Rodziny i Polityki Społecznej wszyscy zagłosowaliśmy 

pozytywnie za programem ochrony zdrowia psychicznego. Liczę na to, że na tej sali 

też będzie stuprocentowe.  

 

 PUNKT 4 

UCHWAŁY 

 

MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący Rady Miasta 

Przechodzimy do kolejnego punktu do uchwał. Dla porządku przypomnę państwu 

radnym, że druk 1812 i  1813 otrzymał autopoprawki.  

 

1) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok  
(druk 1812) + autopoprawka;  

 
 

           Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                                  K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 
                                  K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                                  K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
                                  K. Edukacji – pozytywna  

             K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
             K. Kultury i Promocji – pozytywna 
             K. Sportu i Turystyki – pozytywna 

                       K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
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IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Zmiany w budżecie to zarówno zmiany po stronie  planowanych dochodów, jak  

i planowanych wydatków. I tak planowane dochody rosną o wartość 7129000 zł. Na tę 

kwotę składają się między innymi aktualizacja planowanych dochodów do wykonania 

tych dochodów w zakresie odsetek od środków zgromadzonych na rachunków 

bankowych, wpływów z tytułu odszkodowań za grunty przejęte przez Skarb Państwa, 

wpływy realizowane przez Gdański Urząd Pracy. Dochody realizowane przez Gdański 

Ośrodek Sportu czy Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie. Jeśli chodzi o planowane 

wydatki, one rosną o kwotę 4 129000 zł i na tę wartość składają się takie najważniejsze 

pozycje. Z jednej strony zmniejszenie planowanych wydatków w Wydziale Gospodarki 

Komunalnej, wydatków związanych ze zmianą planu wypłat rocznych rekompensat  

z tytułu zadań powierzonych spółce InnoBaltica; w biurze Sportu wypracowaną część 

dochodów przez Gdański Ośrodek Sportu przeznacza się na zwiększenie wydatków 

tej jednostki i te zostaną przeznaczone na wypłaty nagród jubileuszowych, odpraw 

emerytalnych oraz pokrycie kosztów bieżących napraw i remontów w tej jednostce. 

Zwiększane dochody z tytułu realizacji projektu puma w ramach programu URBACT  

4  to 49000 zł przeznaczane na opracowanie planu transportowego dla dzielnicy Oliwa; 

w ramach Zarządu Dróg i Zieleni przenosimy środki między działami klasyfikacji 

budżetowej. I tak 1000830 zł przeznaczamy na utrzymanie czystości i porządku na 

drogach oraz 300000 zł na utrzymanie cmentarzy komunalnych. W Gdańskim 

Urzędzie Pracy równowartość zwiększonych dochodów przeznaczamy na 

sfinansowanie kosztów administracyjnych tej jednostki. W Wydziale Polityki 

Gospodarczej zwiększamy planowane wydatki o 6 milionów złotych, na które składa 

się dokapitalizowanie spółki zakład utylizacyjny w celu odtworzenia inwestycji, 

dostosowując infrastrukturę techniczną zakładu do wymogów prawnych kwota  

5 milionów złotych, dokapitalizowanie spółki inną InnoBaltica 2 miliony złotych. I tutaj 

zmieniamy sposób rekompensaty z bieżącej wcześniej omawianej 5 milionów złotych 

na rzecz 2 milionów zwiększenia kapitału tej spółki. I zmniejszenie  z przesunięciem 

planowanych wydatków o milion złotych na dokapitalizowanie spółki Hala Gdańsk 

Sopot Spółka z o. o. Ponadto przenosimy w związku ze zmianą celu realizacji zadania 

700000 zł. Wcześniej te środki były przeznaczone na adaptację budynku przy ulicy 

Dyrekcyjnej 5 na potrzeby miejskiego zoomu. W tej chwili ten te środki są 

przeznaczane na adaptację tego budynku na potrzeby administracyjne Gdańskich 

Nieruchomości. To jeśli chodzi o podstawowy druk. A jeszcze przepraszam, jedna 

rzecz, robimy też rezerwację w ramach tzw.-  rozchodów zabezpieczamy środki na 

ewentualną pożyczkę dla Stowarzyszenia realizującego projekt budowy centrum dla  

osób z autyzmem. Stowarzyszenie zwróciło się do miasta o wsparcie pomoc w formie 

pożyczki na prefinansowanie wydatków związanych z realizacją tego projektu  

w związku ze wzrostem kosztów. Stowarzyszenie w tej chwili ma problem z płynnością. 

Jednocześnie Stowarzyszenie zwróciło się o zwiększenie dofinansowania unijnego na 

ten projekt i ta pożyczka miałaby być spłacona właśnie ze zwiększonego 

dofinansowania. Autopoprawka do przedłożonego druku obejmuje po pierwsze 

zwiększy aktualizację dochodów i wydatków związanych z ze zmianami 

wprowadzonymi Zarządzeniami Prezydenta na mocy ustawowych uprawnień, jakie 

dają ustawy właśnie dla pani prezydent. To są związane z dotacjami i przeznaczeniem 

tych dotacji na wydatki oraz zwiększeniem wartości  subwencji z rezerwy subwencji 

ogólnej na dofinansowanie rozbudowy ulicy Budowlanych. To jest kwota 520000 zł i tę 
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kwotę przeznaczamy na realizację tego projektu. Zwiększenie wpływów na realizację 

projektu Erasmus plus 78000 zł, przeniesienie środków 352000 zł w celu wykonania 

remontu sieci kanalizacji deszczowej. Przeniesienie między paragrafami kwoty 52000 

zł w celu dostosowania do obowiązującego planu wydatków w ramach projektu Zdolni 

z Pomorza. Przeniesienie środków w kwocie 1773000 zł na dotacje dla  Instytucji 

Kultury i Zakładu Budżetowego Gdańskich Nieruchomości na wypłatę dodatków 

inflacyjnych dla  pracowników tych jednostek oraz przeniesienie środków na zakup 

inwestycyjny dla Ochotniczej Straży Pożarnej z przeznaczeniem na zakup kompletu 

poduszek podnoszących Holmatro z osprzętem służącym ratownictwu. 

 

Głosowanie  (druk 1812 + autopoprawka) 

Za                      19 
Przeciw             10 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1761/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2023 rok 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu 

2)zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Miasta Gdańska (druk 1813) + autopoprawka;  

 
 
            Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

                                    K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 
                                    K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                                    K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
                                    K. Edukacji – pozytywna 

               K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
               K. Kultury i Promocji – pozytywna 
               K. Sportu i Turystyki – pozytywna 

                         K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
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IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej to jedna zmiana po stronie 

przedsięwzięć, wynikająca ze zmian budżetowych i pozostałe zmiany dotyczące 

harmonogramu wydatków po roku 2023. I tak zwiększamy planowane wydatki w 2024 

roku o kwotę 3650000 zł w ramach przedsięwzięcia zagospodarowanie północnego 

cypla wyspy Spichrzów. I te środki planuje się przeznaczyć na realizację Bosmanatu 

poprzez odbudowę historycznego odwachu. Bosman będzie obsługiwał Mariny na 

południe od mostu Stągiewnego. Przesunięcia w ramach przedsięwzięcia 

modernizacja infrastruktury związanej z realizacją zadań polityki społecznej w 2023 

roku przesuwamy 14000 zł na montaż drzwi przesuwanych w budynku MOPR przy 

ulicy, Leczkowa i dodajemy nowe przedsięwzięcia.  Projekt Eko Marina 

zabezpieczamy środki w wysokości 320000 zł. Środki są przeznaczone na 

zabezpieczenie wkładu własnego do realizacji projektu, dla którego gmina Miasta 

Gdańska planuje ubiegać się o dofinansowanie z programu Interreg Południowy Bałtyk 

- są to środki inwestycyjne i ich rozkład wygląda w następujący sposób, 2024 roku 

100000 w 2025 to 200000 i w 2026 to 20000 zł. Kolejne nowe przedsięwzięcie tak jak  

wcześniejsze związane z wejściem już w nową perspektywę unijną i przygotowaniem 

projektów do ubiegania się o dofinansowanie unijne. Kolejne przedsięwzięcie Gdańsk 

Miastem Zawodowców- drugi etap tu zabezpieczamy środki na pokrycie wkładu 

własnego wysokości łącznie 6900000 zł w latach 2024 2026 i odpowiednio  

w poszczególnych latach milion złotych, 3000200, 2000700 zakres przedsięwzięcia 

obejmuje zakup niezbędnego wyposażenia i doposażenie w pomoce dydaktyczne,  

48 pracowni w 5 Zespołach Szkół Zawodowych. Jeśli chodzi o autopoprawkę nadal 

kontynuacja przygotowania  się do aplikowania o środki unijne, zwiększenie 

planowanych wydatków w ramach gdańskiego Programu Przeciwpowodziowego  

w latach 2026 2029 w każdym roku zwiększamy o 6 milionów złotych -przygotowując 

wniosek aplikacyjny o dofinansowanie tego projektu. I w ramach przygotowywanego 

projektu planujemy pozyskać dofinansowanie na realizację 10 zadań zlokalizowanych 

w różnych miejscach miasta. Kolejna zmiana w przedsięwzięciu jako skutek 

prowadzenia zwiększonej subwencji rezerwy subwencji na ulicę Budowlanych, czyli 

520000 zł, zwiększa planowane wydatki w bieżącym roku i w ramach system 

monitoringu również skutek zmian w budżecie wprowadzonych autopoprawkę 

przesunięcie 43000 stanowiących oszczędności w bieżącym roku w ramach 

monitoringu wizyjnego i przeznaczamy to na zakupy dla Straży Pożarnej. Również 

przedsięwzięcie Puma wprowadzamy jako przedsięwzięcie wieloletnie do wieloletniej 

prognozy finansowej z łącznym limitem 380000 zł na lata 2023- 2025.  

Głosowanie  (druk 1813 + autopoprawka) 

Za                      20 
Przeciw             10 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr LXIX/1762/22 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miasta Gdańska 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu 

3)w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego w Europejskim Banku 
Inwestycyjnym na finansowanie planowanego deficytu budżetu Miasta Gdańska 
oraz spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu kredytów i pożyczek (druk 
1814);  

 
 

          Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                                          K. Polityki Gospod. i Morskiej – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Przedmiotem uchwały jest wyrażenie przez państwa zgody na podpisanie umowy 

kredytowej z Europejskim Bankiem Inwestycyjnym. Umowa kredytowa opiewa na 

wartość 200 milionów złotych i tę kwotę planujemy przeznaczyć na realizację pakietu 

inwestycji po 2023 roku. Wstępnie planujemy zaciągnąć ten kredyt w przyszłym roku. 

W 2024 kredyt będzie spłacany przez 20 lat z terminem ostatecznej spłaty w 2048 

roku. Oczywiście pod warunkiem, że ten kredyt zostanie zaciągnięty w przyszłym roku. 

Jeśli chodzi o zakres tematyczny, jaki Europejski Bank Inwestycyjny finansuje z takich 

kredytów to nowa umowa zapewnia realizację i finansowanie  inwestycji w obszarach 

mieszkania, ośrodki zakwaterowania, integracja społeczna, infrastruktura niezbędna 

do zaspokojenia zwiększonego zapotrzebowania. Działania w dziedzinie klimatu  

i wsparcie doradcze.  

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Panie przewodniczący, ja zgłosiłem to, co panu tu powiedziałem, jak pan podszedł; 

pani Owczarczak głosuje, a na sali nie widzimy pani Owczarczak, dlatego zgłosiłem,  

a pan powiedział, że to nie jest problem.   

MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący Rady Miasta 

Pani Owczarczak jest. Szanowni Państwo Radni ja prowadzę w tej chwili obrady, ja 

decyduję, kogo dopuszczam do głosu -to po pierwsze. O przebiegu posiedzenia  

ja decyduje i pani Owczarczak pojawiła mi się, zgłosiła mi ręką na sali obrad obecność 

i ta obecność została zaznaczona i pani radna Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

głosowała będąc na sali każdorazowo zgłosiła  mi to tutaj i ręcznie. Czy ma pan jakieś 

jeszcze uwagi, czy mam zwołać konwent seniorów i wyjaśnić to w ten sposób? 
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ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Nie- już widzę panią Owczarczak. 

 

MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący Rady Miasta 

 

Zapewniam pana, że mamy bieżącą kontrolę nad tym co się dzieje podczas przebiegu 

sesji Rady Miasta Gdańska. Jeżeli pan radny będzie miał problemy, to możemy zwołać 

specjalnie Konwent i wyjaśni panu wszystkie regulaminowe sprawy. Czy jakieś dalsze 

głosy w dyskusji? Nie widzę. Otwieram zatem głosowanie. 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Dziękuję tutaj za wprowadzenie do tematu zapoznałem się też z drukiem, który nam 

został przesłany i chciałbym tak podpytać, żeby na ewentualne pytania od 

mieszkańców być w stanie odpowiedzieć. Tutaj zakładamy, że będzie możliwość 

wzięcia zobowiązań do 200 do kwoty 200 milionów złotych. Wskazywane są ramy 

czasowe. Rozumiem, że idea polega przede wszystkim na tym, że miasto Gdańsk 

rozważa wzięcie kredytu, który będzie korzystniej oprocentowany. Od jak rozumiem 

pożyczek i innych zobowiązań, które obecnie musimy spłacać, czyli ma to być 

docelowo dla miasta korzystne. O jakich kwotach tutaj mówimy? To znaczy, czy da się 

określić, ile konkretnie miasto Gdańsk ma w perspektywie czasowej skorzystać na  

tym, jeżeli ja dobrze rozumiem, że bierzemy jeden dług w Europejskim Banku 

Inwestycyjnym zaciągamy, który będzie niżej oprocentowany, żeby spłacić, jak 

rozumiem obecne, które są wyżej oprocentowane. Jeżeli się mylę, to proszę  

o doprecyzowanie.  

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Główną intencją zaciągania czy podpisania tej umowy jest zapewnienie finansowania 

inwestycji. Możliwość opcjonalna to jest spłata dotychczas zaciągniętych zobowiązań 

kredytowych niemal 100% kredytów, jakie jakich dzisiaj korzystamy jakie dzisiaj 

spłacamy to są kredyty zaciągnięte w Europejskim Banku Inwestycyjnym. Korzystność 

tego kredytu to nie tylko oprocentowanie, ale też długość spłaty tego kredytu.  

I możliwość aktualizacji oprocentowania na co 4 lub 5 lat zgodnie z aktualnymi 

tendencjami na rynku i dla porównania, w 2020 roku przy aktualizacji oprocentowania 

tak zwane rewizje kredytów już wcześniej zaciągniętych mieliśmy możliwość 

zrewidowania kredytów w łącznej kwocie około 400 milionów złotych na stałą stopę 

procentową i z tego korzystnego oprocentowania od 4 lat korzystamy. Te kredyty były 

oprocentowane na poziomie poniżej jednego punktu procentowego w stosunku do 

kredytów, które dzisiaj komercyjnie są oprocentowane na poziomie trzymiesięczny 

wibor plus marża na poziomie ponad 1%. Europejski Bank Inwestycyjny ustala 

oprocentowanie w momencie uruchamiania tej pożyczki. Przedmiotem dzisiejszej 

uchwały jest możliwość podpisania umowy, a uruchomienie kredytu będzie na 

podstawie potrzeb i tutaj znowu odniosę się do przeszłości; dzisiaj jedna czynna 

umowa z Europejskim Bankiem Inwestycyjnym to umowa zawarta w 2019 roku na 

poziomie 550 milionów złotych i z tej umowy z 2019 roku uruchomiliśmy dopiero 50 

milionów złotych. Ale ona nam daje taki taką możliwość uruchomienia środków na 

zawołanie w momencie, kiedy tracimy płynność lub potrzebujemy środków na pokrycie 
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wydatków inwestycyjnych, więc 500 milionów złotych nadal jest nie uruchomione. 

Uzgodniliśmy z Bankiem możliwość przesunięcia terminu uruchomienia starego 

kredytu i ten będzie w pierwszej kolejności uruchamiany te 200 milionów. To jest 

rezerwa na pokrycie wydatków inwestycyjnych, niemniej cały czas analizujemy, 

obserwujemy budżet, finansowanie inwestycji. To jest przede wszystkim nadwyżka 

operacyjna, reżim wydatkowy oraz ostrożnościowe planowanie dochodów, dzięki 

czemu od 3 lat nie zaciągaliśmy żadnego kredytu na inwestycje, które są jednak 

realizowane.  

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

To co pani skarbnik podkreśliła, to jest nasze zabezpieczenie. Jeżeli będziemy 

potrzebowali, uruchomi dodatkowe środki, a przypominam, że dzięki decyzji 

mieszkańców również Gdańska 15 października mamy bardzo duże szanse na 

uruchomienie środków europejskich, na które tak bardzo czekamy, czyli na tak zwane 

KPO obiecane przez rząd Prawa i Sprawiedliwości, którego od prawie 1000 dni 

niestety nie mamy w naszym kraju. I to też będą środki, które będziemy mogli 

przeznaczyć na wkład własny inwestycji, który w ramach tego KPO mam nadzieję już 

niedługo dzięki premierowi Donaldowi Tuskowi będziemy mogli w Gdańsku 

realizować. Ja się bardzo cieszę, że my, że pani skarbnik tak dobrze zarządza tym  

budżetem, bo w tym roku jak dobrze pamiętam, niedawno robiliśmy aktualizację. Nie 

zrezygnowaliśmy z kolejnej, jakby z zaciągnięcia długu o 50 milionów złotych.  

To pokazuje, że pani skarbnik twardą rękę trzyma ręką, trzyma, trzyma finanse 

naszego miasta. Jeżeli faktycznie nie ma takiej potrzeby, to tych długów nie 

zaciągamy. I jeszcze jedna informacja, myślę, że nie musi, nie musielibyśmy dzisiaj 

rozmawiać o tej uchwale i o tym możliwym kredycie, gdyby nie to, że przez ostatnie 

lata to właśnie miliard ( przerwa w transmisji). 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Ja w takim razie krótkie pytanie, czy prośba o potwierdzenie, czy w latach 2007 -2015 

miasto Gdańsk także zaciągało kredyty na przykład w Europejskim Banku 

Inwestycyjnym? 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Tak.  

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Ja bym chciał tutaj doprecyzować, dopytać jeszcze, bo być może coś źle zrozumiałem 

z tego, o czym mówiła pani skarbnik jeżeli dobrze rozumiem, to z wcześniejszego 

kredytu na około  500 milionów złotych zostało zadysponowane jakiś obecnie  

50 milionów. Dobrze rozumiem? to w takim razie pytanie moje pytam, żeby zrozumieć  

i jak to się mówi Kowalskiemu na ulicy odpowiedzieć jeżeli mamy kredyt na   

500 milionów złotych z czego wykorzystaliśmy jak na razie 50 milionów złotych to czy 

aby na pewno koniecznym jest w tym miesiącu być może warto później nie wiem więc 

pytam zaciągać kolejne zobowiązanie na 200 milionów złotych prosiłbym tutaj  

o odpowiedź. 

 



20 
 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Uchwała mówi o zgodzie na podpisanie umowy do zaciągnięcia kredytów przyszłym 

roku, ponieważ przygotowujemy budżet przyszłoroczny i musimy mieć pokrycie po 

stronie zarówno własnych dochodów, jak i ewentualnie wpływów kredytowych i ta 

umowa, która pozostała nam do  skonsumowania, nie pokrywa planowanego deficytu 

budżetowego stąd 200 milionów, jak Państwo też widzą, nie 500, nie 600, tylko 200 

podpisujemy mniejsze umowy, żeby nie wikłać się w długotrwałe zobowiązanie na 

dużą kwotę, będziemy podpisywać mniejsze umowy. Bank Europejski, Bank 

Inwestycyjny zbadał naszą zdolność potwierdził, że jesteśmy w stanie uzyskać w ciągu 

najbliższych 3 lat około 600 milionów złotych. Dzisiaj mówimy tu około 200 milionach. 

 

Głosowanie  (druk 1814) 

Za                      21 
Przeciw              0 
Wstrzymało się 11 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1763/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego w Europejskim Banku 

Inwestycyjnym na finansowanie planowanego deficytu budżetu Miasta Gdańska oraz 

spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu kredytów i pożyczek 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

W odpowiedzi na uwagi pana radnego Romualda Plewy faktycznie nie było mnie na 

początku sesji. Dzisiaj Szkoła Podstawowa numer 80 obchodzi swoje 50 urodziny  

i razem z przewodniczącym Komisji Edukacji Andrzejem Kowalczysem mieliśmy 

przyjemność złożyć społeczności szkolnej najlepsze życzenia. Na salę obrad wróciłam 

około godziny. 10:00 pod koniec wystąpienia Klubowego pani przewodniczącej 

Dunajewskiej i nie głosowałam żadnego związku o zmianę porządku obrad, natomiast 

głosowałam już od pierwszej uchwały, będąc tam z tyłu w sali obrad. 

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Dziękuję pani w żaden niczym za wyjaśnienie, natomiast nie rozumiem, dlaczego 

unosił się pani kolega.  
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przechodzimy do kolejnego punktu. 

 

4)w sprawie określenia wysokości stawek i zwolnień w podatku od nieruchomości 
na terenie Miasta Gdańska (druk 1804);  

 
          Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                                          K. Polityki Gospod. i Morskiej – pozytywna 
                                       K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Ustalenie stawek od podatku od nieruchomości na przyszły rok to standardowa 

uchwała poprzedzająca kolejny rok budżetowy. I tak proponujemy przyjęcie stawek 

wynikających z obwieszczenia Ministra Finansów z 21 lipca 2023 roku w sprawie 

górnych granic stawek kwotowych podatków i opłat lokalnych stawki wzrastają  

w każdej pozycji o wskaźnik inflacji, czyli 15% i ten wskaźnik wynika z komunikatu 

prezesa Głównego Urzędu Statystycznego z lipca bieżącego roku. Szacuje się, że 

dochody Miasta Gdańska z tytułu podatku od nieruchomości przy zastosowaniu 

proponowanych w uchwale stawek wzrosną w przyszłym roku w stosunku do 

bieżącego roku o 51 milionów złotych i wyniosą 641000200. W ramach uchwały 

proponujemy utrzymanie zwolnienia od podatku od nieruchomości z bieżącego roku 

dla gruntów zajętych na cmentarzy oraz budynki lub ich części zajęte na biblioteki oraz 

związane z nimi grunty z tego tytułu uszczerbek w bieżącym roku wyniósł 800000 zł. 

W uzasadnieniu do uchwały podajemy również szacunkową wartość skutków zwolnień 

ustawowych jakie traci budżet  Gdańska w związku z ze zwolnieniami infrastruktury 

między innymi portowej kolejowej, lotniskowej. Łączna wartość zwolnień skutek 

zwolnień to 137 milionów złotych. Wymienione te 3 rodzaje infrastruktury to łącznie 

około 100 milionów rocznie. Na minus dla budżetu Gdańska w uchwale również 

podajemy szacowane wartości wzrostu podatku dla według rodzaju podatnik podatnika 

i tak w zakresie podatku od nieruchomości przedsiębiorcy duży podatnik płacący  

w bieżącym roku 2900000 w przyszłym roku zapłaci 3000300, czyli o 440000 więcej. 

Średni podatnik płacący w bieżącym roku około 871000 zł zapłaci w przyszłym roku 

milion złotych, czyli o 131000 zł. Więcej mały podatnik płacący podatek na poziomie 

5700 w przyszłym roku zapłaci 6600, czyli o 900 około 900 zł więcej w zakresie osób 

fizycznych. Przykładowe mieszkanie  o powierzchni 70 m² z tytułu lokalu mieszkalnego 

tej z tej wielkości podatek z 70 zł wzrośnie do 80,50 zł. Grunt dzisiaj opodatkowany na 

poziomie 45,80 w przyszłym roku wyniesie 56,80 zł, łącznie 70 metrowe mieszkanie  

w bieżącym roku jest opodatkowane na poziomie 119 zł. W przyszłym roku skutek 

zmiany stawek to 137 zł, czyli 18,50 zł w skali roku.  

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Mam pytanie odnośnie konsultacji wiem, że nie ma takiego obowiązku. Natomiast  

w Gdańsku funkcjonuje chociażby Gdańska Rada Organizacji Pozarządowych  

ostatnio też utworzono Gdańsku Radę Przedsiębiorczości. Czy tego typu zmiany 

opodatkowanie jak na przykład tutaj podatek od nieruchomości, który dotyka też  
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w dużym stopniu przedsiębiorców, ale także organizacje pożytku publicznego. Czy 

tego typu zmiany są konsultowane z tego typu podmiotami, które zrzeszają różnego 

rodzaju branże, a drugie pytanie moje jest takie, bo odkąd pamiętam, moja kadencja 

nie jest dość długa, ale rokrocznie miasto Gdańsk wykorzystuje maksymalną 

możliwość podwyższenia wskaźnika w podatku od nieruchomości, jakie daje 

ustawodawca czy na przestrzeni powiedzmy 10 lat, bo ja przyznam szczerze nie 

dotarłem do takich informacji zdarzył się, kiedy miasto Gdańsk nie skorzystał z takiej 

możliwości.  

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Odpowiadając na pierwsze pytanie, nie praktykujemy konsultacji, ale jeśli chodzi  

o organizację pożytku publicznego, te, które realizują nasze zadania, to oczywiście 

pokrywamy koszty ich funkcjonowania w ramach dotacji i wyższe podatki. Wyższe 

czynsze również zabierają się w tych dotacjach, jeśli chodzi o perspektywy ostatnich 

10 lat. Niestety nie potrafię powiedzieć mogę powiedzieć ostatnie 5 lat, to za każdym 

razem było wykorzystanie maksymalnej stawki proponowanej przez Ministra 

Finansów. Moja kadencja to kadencja, w której praktycznie od pierwszego dnia 

samorządy dotykają kryzysy. Epidemia, wojna, skutki Polskiego Ładu jak już wcześniej 

było powiedziane, sam  ubytek podatku PIT to o około miliard 100 pokryte w wysokości 

300 milionów złotych, czyli perspektywa ostatnich 3 lat to ubytek dla Gdańska około 

800 milionów złotych z samego podatku PIT. 

 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI -  Radny Klubu Wszystko dla Gdańska 

Ja mam takie pytanie, ponieważ widzimy wiemy, że no z kluczowymi płatnikami CIT  

w  naszym mieście do pewnego czasu była firma Lotos i Energa po tej tak zwanej 

konsolidacji częściowo prywatyzacji, którą pamiętamy tak niewyjaśnionej do końca- 

miejmy nadzieję, że w końcu zostanie to to wyjaśnione sprzedaży państwowej firmie 

arabskiej i węgierskiej. No Gdańsk utracił wiele wpływów te podatki miały wpływać do 

miasta Gdańsk, a nie widać ich w budżecie. Czy pani skarbnik byłaby w stanie nie 

wiem, czy pani jest w stanie z głowy mniej więcej określić, jakie wpływy roczne były  

z Cit-u z samych tych 2 firm z Energii i z firmy Energa i z Lotosu, których dzisiaj nie 

widzimy. 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Z pamięci, nie jestem w stanie, a nawet gdybym była, to nie chciałabym naruszać 

tajemnicy skarbowej. Jednak te dane są objęte taką tajemnicą. Mogę się wypowiadać 

w kwotach globalnych. Wiem, że w bieżącym roku dochody z CIT dla Gdańska było 

szacowane na wzrost dochodów z CIT na bieżący rok były oszacowany na 

procentowej wysokości dużo mniejszej niż innych miastach dużych w Polsce.  

W niektórych miastach wzrost CIT-u na bieżący rok to była skala 40% w Gdańsku tylko 

20, więc prawdopodobnie tu na tej podstawie można stwierdzić, że  prawdopodobnie 

zniknął nam duży podatnik. Również widzimy ruch we wpływach z podatku od 

czynności cywilnoprawnych. W zeszłym roku pod koniec roku wpłynął dosyć duża 

kwota jednorazowa i na pytanie do urzędu skarbowego, z jakiego tytułu ta kwota 

dowiedzieliśmy się, że jakiś przekształceń w grupie Lotos, więc prawda możemy tylko 
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na tej podstawie wnioskować, że dokonują się jakieś ruchy własnościowe i  one 

skutkują w innych rodzajach podatków. 

KRYSTAIN KŁOS- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Pani Skarbnik czy dobrze sobie przypominam, że aktualizacja tego podatku od 

nieruchomości, która gmina może dokonać, jest związana z inflacją. Czy to prawda? 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Tak. 

KRYSTAIN KŁOS- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Czyli tak naprawdę możemy podnieść o taką kwotę w związku z tym, że przez ostatnie 

lata 2 lata inflacja tak wzrosła, że jest możliwość podniesienia tego podatku. 

Przypominam, że za politykę finansową i monetarną przez ostatnie 8 lat odpowiadał 

rząd Prawa i Sprawiedliwości oraz pan prezes Glapiński. Na szczęście duża część 

odpowiedzialności już przejdzie na osoby bardziej odpowiedzialne. Stąd też ta 

podwyżka, o której mówimy. I  też wielokrotnie na tej sali, jak i na posiedzeniach komisji 

czy w mediach radni Prawa i Sprawiedliwości wielokrotnie dopominali się jakieś 

inwestycji nakładów finansowych na jakieś projekty nie wiem remonty mieszkań, 

budowę dróg i tym podobne sprawy. Przypominamy już, że mówiłem o tym, że 

straciliśmy około 800 milionów złotych w związku ze zmianami podatkowymi 

wprowadzone przez rząd Prawa i Sprawiedliwości. Ale czemu też jest konieczność 

podniesienia tego podatku? Ja tylko przypomnę, że między 2015 rokiem a 2023 roku 

sama cena energii nie wzrosła o 15%, a wzrosła o 362%. Naprawdę będziemy 

głosować za ale cytując klasyka, nie będziemy się cieszyć, bo chcielibyśmy, żeby te 

środki zostały wy portfelach mieszkańców, ale tak okradliście samorządy tak 

podnieśliście koszty jego funkcjonowania, że niestety w tym momencie nie mamy innej 

możliwości.  

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska 

Podwyżki podatków nie są przyjemne. Ale kiedy przechodziłem tutaj do budynku 

koledzy koleżanki z Prawa i Sprawiedliwości akurat mieli konferencję prasę. No i tam 

no niestety mimo uchem wpadło mi jak to pan radny Andrzej Skiba mówi, jak podnosić 

podatki i przecież inflacja spada, inflacja spada, wszystko jest dobrze. No tak był cud 

nad Wisłą inflacja spadła. A dlaczego? Bo przed wyborami chyba nam jakaś firma za 

darmo dała ropy i wszystko tak poleciało na dół, a dzisiaj przejeżdżałem już 

dochodzimy do jakiej ceny? A zobaczymy jeszcze jaka będzie dalej. No to wtedy 

inflacja spadła nie inflacja nie spadła, inflacja została sztucznie zaduszona. Ale co  

w tym wszystkim najbardziej mnie też przeraża. Któregoś dnia czytałem artykuł małe  

i średnie firmy wypracowują w Polsce 65 do 70% PKB. A jeden pan z przedstawicieli, 

który ja to odnajdę mogłem to przepisać mówi, że w tej chwili w  kręgach rządzących 

jest stanowisko dla małych i średnich firm, że oni to złodzieje trzeba podnosić podatki 

i większe kary. Bardzo się tym przeraziłem, a tym bardziej, że właśnie te małe firmy 

robią produkt krajowy brutto na wysokości 60%.  
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KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Ja myślę, że mieszkańcom należy się wyjaśnienie uszczegółowienie po tym co 

powiedział pan radny Błaszkowski Pit to jest podatek, który płacą pracownicy, a więc 

gdańszczanie płacą Pit i ten podatek zostaje w jakiejś części w połowie w Gdańsku 

mniej więcej i pamiętajmy również o tym mówię to do mieszkańców Gdańska bo radni 

są na pewno świadomi tych przepływów finansowych. Mieszkańcy na co dzień tego 

nie notują. Natomiast trzeba zapamiętać, że taka firma jak Lotos, która od lat 

prowadziła rozległe inwestycje, w praktycznie nie płaciła CIT-u, czyli tego podatku, 

który płacą firmy od zysku nie płaciła od wielu lat, a więc nie widzieliśmy tego pewnie 

tego wpływu od firmy Lotos przez wiele lat ze względu na inwestycje, które rozwojowe 

inwestycje, które prowadziła, które w przyszłości przez kieszenie pracowników tej firmy 

przelewają się do gdańskiego budżetu. Także jest tu pewien pozytywny aspekt.  Druga 

rzecz to pamiętajmy, że transformacja energetyczna, ta klimatyczna transformacja to 

jest kosztowna operacja i za to zapłacą wszyscy, bo jesteśmy do tej polityki zmuszeni. 

Energia z wiatru z innych paneli słonecznych czy takich odnawialnych źródeł jest to 

energia na dzisiaj droższa niż ta konwencjonalna, a więc za to też płacimy ze względu 

na to, że coraz większy udział jest tej energii w naszym portfelu energetycznym i my 

jako radni musimy zwrócić uwagę tak samo jak władze wykonawcze Miasta Gdańska 

na wydatki, które są popełniane, bo my  mieszkańcy płacimy te podatki. ale to właśnie 

władze wykonawcze miasto poprzez budżet i spółki powiązane te pieniądze wydaje,  

a więc tu trzeba zwrócić uwagę, czy nie za dużo jest różnego rodzaju eventów, 

pieniędzy na propagandę, na marketing zamiast na inwestycje.  

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Krótko kolega Dzik rzeczywiście przechodził koło naszej konferencji prasowej, ale 

usłyszał piąte przez dziesiąte, no przy całym szacunku Piotrze akurat o inflacji ja nie 

mówiłem, ale jeżeli nie słyszałeś o czym mówiłem, no to czuję się w obowiązku krótko 

przypomnieć mówiłem o pewnej różnicy, jeżeli chodzi o filozofię rządzenia,  

o spojrzenie na przedsiębiorców, na mieszkańców, na organizacje pozarządowe. 

Można przyjmować różne działania, można w trudnych chwilach takich jak COVID, 

takich jak wojna, takich jak problemy dotyczące cen energii w skali nie tylko Polski, ale 

w skali Europejskiej ogólnoświatowej można tworzyć tarcze pomocowe, można 

tworzyć różnego rodzaju osłony, zwolnienia, można na przykład obniżyć także 

czasowo stawki podatku VAT, o tyle o ile oczywiście pozwoli na to jeszcze unijna 

biurokracja. Jest to z pewnością droga niełatwa, ale korzystniejsza dla 

przedsiębiorców dla mieszkańców dla innych podmiotów. No a można też po prostu 

sięgnąć po podwyżkę podatków, co nie jest rzeczą specjalnie trudną. Co zobaczymy 

za chwilę na sali ile rąk będzie do góry za 15%podwyżką, ale w moim odczuciu jest to 

po prostu złe rozwiązanie. Ja tam dalej uważam i o tym mówiłem na konferencji 

prasowej klubu radnych Prawa i Sprawiedliwości, że władza powinna oszczędności 

zacząć od siebie i tak to powinno mieć miejsce także w Gdańsku. Tyle razy mówiliśmy 

o przykładach w naszym odczuciu marnotrawienia lub mówiąc łagodnie. 

Nieefektywnego wydatkowania miejskich pieniędzy, (przerwa w transmisji) że sam do 

głosowania przeciwko podwyżce podatku o 15%.  
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IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Szanowni Państwo, chciałabym się odnieść do wypowiedzi też wcześniejszego 

pytania dostałam międzyczasie informacji od pracowników od pani dyrektor wydziału 

budżetu miasta w odniesieniu do ostatnich 10 lat w 2019 roku 2 stawki dla gruntów 

pozostałych i budynków mieszkalnych były mniejsze niż maksymalne stawki i grunty. 

To była różnica jednego grosza, czyli zamiast 49 groszy 48 groszy, a budynki 

mieszkalne, 2 grosze różnicy, czyli maksymalna stawka 0,79 a przyjęta, to było 0,77 

zł. Jeśli chodzi o inflację, tak jak podawałam się 15% jest to skala inflacji rok do roku 

2022- 2023 czerwiec do czerwca i ten  wskaźnik inflacji opublikował prezes Głównego 

Urzędu Statystycznego. Jeśli chodzi o spadającą inflację, spadająca inflacja oznacza, 

że ceny rosną wolniej, ale one nadal rosną, a fakt inflacji z lat poprzednich jest po 

prostu już faktem. Te ceny są na tym poziomie, które były w zeszłym roku plus aktualna 

inflacja, mniejsza czy większa, ale nadal na plus. Jeśli chodzi o  CIT od Lotosu, tutaj 

na pewno nie zdradzę tajemnicy, bo w prasie pojawiają się kiedyś informacje o top ten 

płatników CIT  w Gdańsku i Lotos wraz zespół ze swoimi spółkami był w pierwszej 

piątce płatników citu przez ostatnich kilka lat. Może chciałabym też podać, ile to jest 

50 milionów złotych, czyli równowartość wzrostu czy skutek zwiększenia stawek 

podatkowych; 50 milionów  wzrostu to jest równowartość skutków dla budżetu miasta 

podwyższenia najniższej krajowej dla pracowników, którzy mają ten  poziom wydatków 

plus wynagrodzenia pracowników Gdańskich Autobusów i tramwajów motorniczych  

i kierowców autobusów. Skutki podniesienia płac dla tych pracowników wynikają  

z porozumienia ze związkami zawodowymi. To jest około łącznie 50 milionów złotych. 

Gdybyśmy mieli wszystkim pracownikom samorządowych, samorządowym opłat, 

których wynagrodzenia opłacane są z budżetu miasta bez nauczycieli, to gdybyśmy 

mieli wszystkim podnieść o 700 zł, czyli taką różnicę, o którą rośnie najniższa krajowa, 

to te 50 milionów nie wystarczyłoby nawet na połowę skutków podniesienia 

wynagrodzeń właśnie o te 700 zł. 50 milionów złotych to jest 10% ubytku dochodów  

z Pit tylko w bieżącym roku 5. 5 milionów złotych to jest równowartość remontu około 

40 tramwajów tych tramwajów, które wymagają najpilniejszych napraw. I to jest tam 

wartość, którą powinniśmy w przyszłym roku wypłacić w formie rekompensaty dla 

spółki GAIT to takie przykłady, żeby porównać, czym jest 50 milionów złotych dla 

przyszłorocznego budżetu.  

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ad vocem. Tak ja bardzo krótko w  odniesieniu do tego, co był uprzejmy powiedzieć 

pan przewodniczący klubu PiS u mówił o Pit, że pit wpływa  tak od mieszkańców 

Gdańska rzeczywiście wpływa od mieszkańców Gdańska, że CIT nie był płacony przez 

Lotos. No chyba jednak tak nie było. Proponuje spojrzeć w wyniki finansowe Lotosu. 

Tak, rzeczywiście okres inwestycyjny miał miejsce, ale to też nie jest tak, że przez 

ostatnie lata zupełnie nie miał zysku. Jest jeszcze zostaje też, również firma Energa, 

która została skonsolidowana i która no której podatków nie widzimy w budżecie 

miasta, ale ja chciałem jeszcze, żeby obraz był pełny i jeszcze raz poprosić panią 

skarbnik, bo dzisiaj to padło chyba ze 2 razy, ale żeby pani skarbnik jeszcze raz 

spróbowała nam podkreślić to ile miasto Gdańsk straciło wpływów z podatku PIT-u i 

CIT-u w ostatnich latach w wyniku tych zmian podatkowych, które miały miejsce, bo to 

być może no poszerzy nas obraz i otworzy niektórym osobom trochę szerzej oczy.  
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IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Jeśli chodzi o Pit, bo CIT to nie, ale  Pit to są 3 reformy tak zwana piątka Kaczyńskiego 

w 2019 roku i 2 edycje Polskiego Ładu w latach 2019- 2023 łączna sumaryczna 

wartość ubytków Pit to miliard 129 milionów złotych, z czego rekompensaty 

uzyskaliśmy około 324 milionów złotych, czyli 800 milionów w ciągu 4 lat. To są to jest 

skala ubytku budżetu tylko z tego tytułu. 

JAN PERUCKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Chciałbym się odnieść do dwóch kwestii, które padły w tej dyskusji. Pan radny Skiba 

prosił, żeby tutaj cytuję na chłopski rozum wytłumaczyć mu zjawisko inflacji. Proszę 

bardzo. Gdy pan radny przez wiele miesięcy, miesiąc w miesiąc tyje kilkanaście 

kilogramów, a następnie kilka kilogramów mniej w danym okresie danym na przykład 

miesiącu, to nie znaczy, że będzie chudszy tylko nieco mniej gruby, ale cały czas 

będzie tył. I tak właśnie wygląda inflacja i tak wygląda w pigułce polityka monetarna 

jeszcze obecnego rządu. Druga kwestia dotyczyła Szanowni Państwo takich kwestii 

jak pamiętam taką konferencję pamiętną, kiedy razem z panią prezydent Dulkiewicz  

z panem Prezydentem Borawskim staliśmy i mówiliśmy o tym, że żaden oferent to  

w kwestii udawanej troski o finansach samorządów; żaden oferent, w tym żadna spółka 

skarbu państwa nie zaoferowała, nie złożyła oferty sprzedaży prądu i byliśmy no  

w dużym znaku zapytania, jak przyszłoroczny budżet, jak będzie w ogóle 

funkcjonowało miasto, jak ważny jest udział właśnie sprzedaży prądu; więc bardzo 

mnie cieszy, że miasto krótka dygresja, że miasto realizuje takie ważne inwestycje, 

chociażby jak Port Czystej Energii, który w poniedziałek mogliśmy wizytować, bo to 

będzie bardzo duże odciążenie właśnie po stronie wydatków naszym budżecie. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Radny Błaszkowski, już widzę, że którąś sesję z rzędu próbuje tworzyć taką narrację, 

jakoby ze strony spółek skarbu państwa tutaj na Pomorzu, głównie ze strony Orlenu, 

Lotosu czy też Energii, żadne środki nie trafiały, albo nie wiadomo jakie to środki są.  

I chcę poinformować, że zajęło mi dosłownie minutę znalezienie w googlu 2 stron  

z jednej strony  firmę Energa. Z drugiej strony wywiadu, chociażby z członkiem zarządu 

Orlenu, który cytuje mówi: w pierwszej połowie tego roku, czyli 2023 podatki, które 

wpłynęły do gdańskich do regionalnych zasobów wyniosły około 60 milionów złotych. 

To tylko kwestie podatkowe. Do tego dochodzi partnerstwo w zakresie sportu i kultury 

szeroko rozumianych inicjatyw społecznych. To wartość, która oscyluje wokoło rocznie 

około 27 milionach złotych. To zdecydowanie więcej niż 2015 roku, gdy Lotos i Energa 

przeznaczały 18 milionów złotych. Koniec cytatu. Jest to wywiad z 11 października 

2023 roku dla Radia Gdańsk. Drugi artykuł tym razem strona mediaenerga.pl. Cytuję: 

Grupa Energa od lat jest ważnym płatnikiem podatków na terenie Gdańska, co 

wymiernie wpływa na możliwości finansowe Urzędu Miasta i podległych mu jednostek 

samorządu terytorialnego. Tylko w latach 2022 z tytułu podatków od nieruchomości 

oraz czynności cywilnoprawnych do budżetu miasta Energa grupa Energa wpłaciła 

około 41,6 miliona złotych. W latach 2015 -2022 ponad 105 milionów złotych. Co 

więcej, dzięki realizowanym inwestycjom grupa Energa w 2022 roku odprowadziła do 

budżetu miasta najwyższą kwotę podatku od nieruchomości od momentu wejścia na 

giełdę w 2013 roku prawie 17 milionów złotych. Energa pozostaje też znaczącym 

płatnikiem podatku CIT na Pomorzu, w którym swój udział ma budżet Gdańska. 
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Dochód miasta stanowi 6,71% tej części podatku CIT zapłaconego przez spółki grupy, 

który proporcjonalnie przypada na ilość pracowników zatrudnionych w. W tym roku  

w zakładzie lub oddziale zlokalizowanym na obszarze Gdańska w latach 2022 1023 

na terenie Gdańska swojej siedziby miało, w zależności od okresu do 14 różnych 

spółek grupy Energa całościowe zobowiązanie grupy Energa z tytułu CIT za 2022 rok 

wyniosło 482,6 miliona złotych. Także mimo wszystko możecie się państwo różnić  

z nami co do słuszności bądź nie konsolidowania czy też zmian własnościowych 

spółek, takich jak Energa, Lotos, Orlen. Natomiast myślę, że warto byłoby nie 

wprowadzać mieszkańców w błąd co do tego, że środki, podatki trafiają do budżetu 

Miasta Gdańska, trafiają na Pomorze. Nic się w tej kwestii od lat nie zmieniło.  

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Ad vocem. Krótko jako, że 2 razy tutaj padły już słowa łączące moje wypowiedzi  

z tematem inflacji, gdy ani razu o tym nie mówiłem, to mam taką propozycję do radnych 

kolegi Dzika i kolegi Peruckiego. Jeżeli jest potrzeba jakiegoś seminarium w tym 

temacie, czy to w roli słuchacza po mojej stronie, czy prowadzącego dla panów no to 

możemy to poza Radą miasta zrobić, ale uprzejmie proszę o niewyjaśnionym  

i podstawowych rzeczy, które doskonale znam. Wszak z kolegą Radnym Peruckim 

kończyliśmy ten sam kierunek studiów na tej samej uczelni, gdzie były zajęcia  

z ekonomii. 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ad vocem. Ja tylko chciałem króciutko polecić Panu Radnemu Majewskiemu, żeby  

w swoich wypowiedziach opierał się raczej o dokumenty finansowe, a nie o jakieś 

oświadczenia swoich partyjnych kolegów zarządzających firmami państwowymi.  

KRYSTIAN KŁOS- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Ja chciałem się też odnieść do tych słów, które padły na tej Sali oczywiście z prawej 

strony- Pan jak dobrze pamiętam Przewodniczący Koralewski mówił o tym, że my tutaj 

nie wydajemy jakieś środki na propagandę. Ja chciałem spytać dokładnie na co i ile, 

bo tylko przypomnę, że największą tubą propagandową jest telewizja rządowa. Mam 

nadzieję, że już niedługo 3 miliardy złotych poszło na te telewizję, żeby tylko nie być 

gołosłownym. Klub Prawa i Sprawiedliwości co jakiś czas organizuje konferencje 

prasowe. Za każdym razem na każdej konferencje kamera Telewizji Polskiej jest 

obecna, kiedy to radni Koalicji Obywatelskiej zwołują swoje konferencje ta kamera 

niestety w jakiś sposób nigdy nie zdąży i na takiej konferencji się nie pojawia. To jest 

jaskrawy przykład tego właśnie jak działa propaganda Prawa i Sprawiedliwości. 

Kolejna sprawa przejadanie nie wiadomo jakich pieniędzy. Ja tylko przypomnę,  

że 25,3 miliarda złotych tyle Polska otrzymała za sprzedaż praw do emisji gazu CO2  

i jak się chciałem spytać gdzie jest te 25 miliardów złotych włożonych w zmianę źródeł 

energii w naszym kraju? Bo po prostu te pieniądze albo ukradliście albo przy jedliście. 

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska 

Ad vocem. Ja nie będę polemizował, panie radny Skiba chyba żal mi i pana. 
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LECH WAŁĘSA- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Ja tak króciutko też się wypowiem, ponieważ jak tego słucham, to to trochę mnie 

denerwuje pewna i złości i pewna taka narracja, ponieważ jak sobie wrócę tak jeszcze 

rok wcześniej do tego, jak prowadziłem przedsiębiorstwo 25 lat zaznaczam 25 lat, 

gdzie naprawdę  moja firma cieszyła się powodzeniem i szło wszystko dobrze. 

Oczywiście były różne czasy. Były czasy, kiedy była duża emigracja, ludzie wyjeżdżali 

do Skandynawii, Anglii. Trzeba było zakasać rękawy, wziąć się za różne miejscach, 

które, które zostały zwolnione i trzeba było jako przedsiębiorca, właściciel, zakasać 

rękawy i to wszystko unieść udźwignąć. Tak przychodziły później coraz trudniejsze 

czasy. W momencie, kiedy, kiedy po 25 latach stwierdziłem, że prowadzenie firmy nie 

ma już przynajmniej w mojej ocenie już sensu to był czas nie COVID, który trzeba było 

przetrwać, zakasać rękawy, ciężko pracować i robić swoje, przetrwać. Tylko był to 

czas, kiedy po prostu w sposób  nie do ogarnięcia dla przedsiębiorcy zaczęły się 

wzrosty cen energii, przede wszystkim gazu energii. To spowodowało, że wielu 

przedsiębiorców, takich małych jak ja, stwierdzało, że nie będzie w stanie udźwignąć 

tego ciężaru i teraz, żeby nie być gołosłownym to podam kilka krótkich przykładów. 

Grudzień i styczeń, czyli zmiana roku. W grudniu płaciłem za energię między 6000  

a 7000 zł za 2 miesiące. W styczniu dostałem fakturę na 12600 za ten sam prąd za 

mniej więcej tą samą ilość zużytego prądu po 3 miesiącach dostałem fakturę na 15600 

po kolejnych kilku miesiącach dostałem fakturę na 23000.  I teraz padają piękne 

slogany, jakieś takie fantastyczne w ogóle, jakieś niezrozumiałe dla mnie wizje, bo to 

są chyba tylko wizje, bo tak naprawdę dla przedsiębiorcy te ceny te wzrosty dla 

większości były nie do udźwignięcia i dlatego się zamykało dużo placówek 

gastronomicznych małych przedsiębiorców i to są fakty. Ja mam te faktury jakby chciał 

ktoś zobaczyć. I to są fakty, z czym musi się też borykać miasto. To dotyczy także 

miasta wydatków miasta. Ja to rozumiem jako przedsiębiorstwa. Ja zamknąłem lokal. 

Oczywiście jeszcze doszło do tego jakieś zmęczenie i osobiste rzeczy, ale załamujące 

przede wszystkim było to co pokazywała przyszłość, czym ja musiałbym się borykać 

jako przedsiębiorca. Myślę, że dokładnie też to rozumie Piotr Dzik, który jest 

przedsiębiorcą dużo dłużej ode mnie i wielki szacunek dla jego przedsiębiorstwa. 

Teraz sobie proszę wyobrazić tą różnicę cen między 6 -7000 za te prąd przez  

2 miesiące a 23000 ileś to co ma? Skąd ma wziąć przedsiębiorca te pieniądze? No od 

kupującego, czyli od zwykłego człowieka, od tego, który chodzi po ulicy, a później się 

okazuje na koniec roku, że nagle można sztucznie obniżyć ten  tą energię i gdzieś tam 

okazało się, że przedsiębiorcy mogli trochę mniej płacić za ten prąd, ale przez rok ci, 

którzy nie mieli umowy z energią, musieli płacić straszny pieniądze. Straszne 

pieniądze, nie do udźwignięcia. Zaznaczam, niektórzy brali kredyty, które gonią ich do 

dnia dzisiejszego. I muszą się z nimi borykać, a czasy są coraz trudniejsze, nie 

łatwiejsze. Więc jak słyszę, takie piękne opowieści, to no, nie Jestem w stanie tego 

wytrzymać i muszę się tutaj do tego jasno odnieść na swojej skórze to sprawdziłem 25 

lat prowadziłem firmę.  

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Jeszcze chciałabym porównać skutki z jednej strony podwyżek na przykład podatku 

od nieruchomości i tutaj podawany przykład energii versus skutki dla budżetu miasta 

cen energii. W zeszłym roku ustaliśmy składki i przepraszam podatku stawki podatku 

od nieruchomości wyższe o 10% na bieżący rok ceny energii w stosunku do zeszłego 
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roku w bieżącym roku to jest 100% różnicy. Także taką mamę skalę to jest my 

dopłacamy do energii, równowartość podatku, który płaci ta spółka i jeszcze  zostaje 

nadwyżka. 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

A propos publicznej telewizji to pewnie dzisiaj będę oglądał w telewizji również gości  

z Koalicji Obywatelskiej w tej telewizji publicznej, bo zauważyłem, że dzisiaj rano tu nie 

widziałem telewizji niepublicznej przed Radą Miasta Gdańska; telewizja publiczna się 

pofatygowała, więc no jak widać na niepubliczne telewizje nie zawsze można liczyć. 

Ale ja sobie przypominam po takiej goryczy tutaj wylanej przez mojego przedmówcę 

radnego Wałęsy, że w 2016 roku, kiedy z racji obowiązków musiałem zainteresować 

się ceny zakupu energii jak to wygląda w mixie energetycznym? I okazało się, że 

elektrownie konwencjonalne, które z węgla produkowały energię czy produkują do 

dzisiaj, wówczas sprzedawały tą energię pod 17 groszy za kilowatogodzinę, a farmy 

wiatrowe, które wtedy produkował energię elektryczną, miały gwarantowaną cenę i za 

którą trzeba było kilowatogodziny odkupić. To kosztowało złoty 20. Dzisiaj mamy taki 

odnawialnej energii w tym mixie, o wiele, wiele więcej, a więc do jakiej ceny dzisiaj 

zmierzamy za kilowatogodzinę? No nie możemy już zmierzać do 17 groszy, tylko 

zawsze idziemy w górę. Dzisiaj to 1,20 już pewnie jest nieaktualne. Giełda decyduje, 

jakie są ceny, kto do czego, ile dopłaca z przedsiębiorców z różnych przyczyn tu nie 

będę wchodził w szczegóły ale ten prąd ciągle, ta energia rośnie i dzisiaj widzimy trend 

Unii Europejskiej w Niemczech, gdzie w całej Unii Europejskiej te ceny prądu są 

najwyższe. My mamy najtańszy prąd, a firmy wysoko powiedzmy chłoną wysoko 

energetycznie chłonne uciekają z Niemiec z produkcją uciekają z Hiszpanii, uciekają 

poza Unię Europejską ze względu na te uwarunkowania transformacji energetycznej. 

Stąd patrzymy na to obiektywnie. Natomiast budżet Gdańska, o którym tutaj mówimy, 

będzie musiał się zmierzyć z następnymi kwestiami, bo w tej transformacji podatkowej 

jest obietnica 60000 kwoty wolnej od podatku, a więc dzisiaj 30000, wkrótce 60000 ma 

być, tak się zapowiada. W związku z tym  kolejne w budżecie Miasta Gdańska, które 

miasto będzie musiało przyjąć do wiadomości i za absorbować swoim budżecie te 

fakty. Tak więc do tej pory nie widziałem jeszcze prognozy ze strony czy pani skarbnik 

czy pani prezydent jak będzie wyglądała ta strona dochodowa. Jeżeli rzeczywiście ta 

kwota wolna od podatku 60000 wejdzie w życie, ale to już nie ode mnie i nie od nas 

radnych, to będzie zależało my się musimy zmierzyć z tą rzeczywistością, którego 

gospodarka nam szykuje. W każdym razie obserwujemy portale gospodarcze  

i zdajemy sobie sprawę, że dzisiaj mamy chronione ceny energii i dzięki temu mamy 

w Polsce najniższą cenę energii zarówno mieszkańcy, jak i wszystkie jednostki 

Gminne.  

KRYSTIAN KŁOS-Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Ad vocem. Dziękuję bardzo pani przewodnicząca ja do pana Koralewskiego, bo mówił 

o tych cenach z 2015 roku i faktycznie można przyjąć, że te ceny z energii odnawialnej 

były wyższe niż ceny z węgla. Ale mam dane z 2018 roku, które pokazują trendy 

zachodzące w gospodarce i różnica między średnią ceną energii z węgla, a najdroższą 

z OZE pokazuje, że OZE była o 46% niższa. Przepraszam jeszcze kwestia wolna od 

podatku, tak 60000, ale w przeciwieństwie do rządów Prawa i Sprawiedliwości, które 

tylko zabierało samorządom, jest deklaracja, że w przypadku tej kwoty wolnej od 

podatku samorządy dostaną odpowiednią rekompensatę, żeby ich wpływy,  
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w przeciwieństwie do decyzji Prawa i Sprawiedliwości, nie malały, a tylko rosły. 

Przypominam, że mamy silną reprezentację samorządowców w nowym Sejmie  

z ramienia Koalicji Obywatelskiej między innymi pan Prezydent Jacek Karnowski, który 

zadba już o to, żeby tak właśnie się stało.  

KAROL RABENDA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

W kwestii sprostowania, bo oczywiście możemy się przerzucać danymi z konkretnego 

roku. Ja tylko przypomnę, że od kilku tygodni jesteśmy eksporterem energii, bo koszt 

wytwarzania energii z węgla jest dużo tańszy. Poza tym, kiedy nie świeci i nie wieje tej 

energii, w Europie brakuje. Znaczy oczywiście możemy się przerzucać jakimiś hasłami 

ideologicznymi. No ale węgiel gwarantuje nam bezpieczeństwo energetyczne, póki 

mamy tą energetykę historycznie na opartą na  węglu to musimy jej korzystać; z takich 

danych my mamy zainstalowane chyba 13,5 Giga wata mocy w fotovoltaice. To jest 

bardzo dużo, mamy około 9 gigawatów w energetyce wiatrowej. Dzisiaj teraz mamy 

generacji z fotovoltaiki z wiatru 1,5 giga przy zapotrzebowaniu 25 gigawatów mocy. 

Znaczy, mówimy, mówmy o realiach, a nie o tym, co piszą tygodniki branżowe. 

 

Głosowanie  (druk 1804) 

Za                       21 
Przeciw              11 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1764/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie określenia wysokości stawek i zwolnień w podatku od nieruchomości na 

terenie Miasta Gdańska 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu 

 
5)w sprawie opłaty miejscowej (druk 1805);  

 
 

           Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                                             K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 
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IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Zmiana stawek opłaty miejscowej. Jeśli chodzi o powód zmiany analogicznej, jak 

poprzednia uchwała, Minister Finansów w swoim obwieszczeniu podał górne stawki 

opłaty miejscowej na 2024 rok i ta wartość nie może przekroczyć kwoty 3,22 zł 

dziennie. W bieżącym roku stawka to 2,80 zł. Proponujemy zwiększenie do 

maksymalnej wartości. Tę opłatę płacą turyści przebywający w Gdańsku. Skutek 

zmiany jest taki, że w przyszłym roku planujemy uzyskać z tego tytułu 4 miliony złotych. 

Dla przypomnienia, w bieżącym roku plan dochodów z tego tytułu to to 2,5 miliona 

złotych i po 3 kwartałach już przewyższa kwotę planowaną i w tej chwili już mamy 

dochody na poziomie 3300000 zł. Ta uchwała to również aktualizacja. Wykazu 

inkasentów upoważnionych do pobierania takiej opłaty ci inkasenci zostali  wymienieni 

w 3 załącznikach do uchwały. W pierwszym załączniku to podmioty reprezentowane 

przez osoby wskazane w dziale 2 Krajowego Rejestru sądowego w załączniku numer 

2 to jednostki organizacyjne nieposiadające osobowości prawnej, reprezentowane 

przez kierowników jednostek lub wskazanych przez nich pracownicy, przez nich 

pracownicy oraz załącznik numer 3 to osoby fizyczne upoważnione do pobierania 

takiej opłaty. 

 

Głosowanie  (druk 1805) 

Za                        30 
Przeciw               0 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1765/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie opłaty miejscowej 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu 

 

6)w sprawie uchylenia uchwały w sprawie niedochodzenia rekompensaty za koszty 
odzyskiwania należności, o której mowa w art. 10 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 
2013 r. o terminach zapłaty w transakcjach handlowych (druk 1816);  

 
 

        Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                                      K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 
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IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  

Proponujemy uchylenie uchwały z 2019 roku i podam uzasadnienie  takiej propozycji. 

Trybunał Sprawiedliwości wyroku z dnia 13 stycznia zeszłego roku w sprawie spornej 

między podmiotem publicznym a podmiotem gospodarczym dokonał wykładni pojęcia 

transakcji handlowej w rozumieniu dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady z 2011 

roku z lutego 2011 roku w sprawie zwalczania opóźnień w płatnościach transakcji  

w płatnościach w transakcjach handlowych. Postanowienia powołanej dyrektywy 

zostały wdrożone do krajowego systemu prawnego ustawą z dnia 8 marca 2013 roku 

o przeciwdziałaniu nadmiernym opóźnieniom w  transakcjach handlowych.  

W powołanym wyżej wstępie wyroku Trybunału Sprawiedliwości widzimy stwierdzenie, 

że mając na względzie kontekst oraz cele regulacji analizowanych przepisów, należy 

wysnuć wniosek, że jeżeli organ publiczny jest wierzycielem względem 

przedsiębiorstwa, sytuacja ta nie wchodzi w zakres pojęcia transakcji handlowej  

w rozumieniu tej dyrektywy. W świetle powyższego, uwzględniając pogląd,  

iż dokonana przez Trybunał Sprawiedliwości wykładnia prawa unijnego wiąże nie tylko 

się wiąże nie tylko w tej sprawie, w której sąd zwrócił się z zapytaniem prejudacylnym, 

lecz także w podobnych stanach faktycznych, ich prawnych, uzasadnione jest 

stwierdzenie, że nie ma podstaw prawnych do dochodzenia przez jednostkę 

samorządu terytorialnego, będącą wierzycielem względem przedsiębiorcy. Należności 

z tytułu rekompensaty, o której mowa w artykule 10 ustawy o przeciwdziałaniu 

nadmiernym opóźnieniom w transakcjach handlowych. Przypomnę, to jest najmniejsza 

stawka, to jest 40 € za opóźnienie. Powołane stanowisko znalazło również wyraz  

w piśmie regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku z 9 października tego roku oraz 

w innych opiniach Regionalnych Izb Obrachunkowych w innych miastach. Mając 

zatem na względzie powyższą argumentację należy uznać, że uchwała 17 przez 351 

przez 19 Rady Miasta Gdańska z 28 listopada 2019 roku w sprawie nie dochodzenia 

rekompensatę za kosztów odzyskania należności, o której mowa w artykule 10 ustęp 

jeden ustawy z dnia 8 marca 2013 roku o terminach zapłaty w transakcjach 

handlowych nie znajduje należytego uzasadnienia w obowiązującym stanie prawnym, 

wskutek czego wymaga uchylenia.  

 

Głosowanie  (druk 1816) 

Za                        30 
Przeciw               0 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1766/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 
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w sprawie uchylenia uchwały w sprawie niedochodzenia rekompensaty za koszty 

odzyskiwania należności, o której mowa w art. 10 ust. 1 ustawy z dnia  

8 marca 2013 r. o terminach zapłaty w transakcjach handlowych 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu 

7)w sprawie przyjęcia Gdańskiego Programu Ochrony Zdrowia Psychicznego na 
lata 2024-2026 (druk 1811);   

 
 

        Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Bardzo się cieszę, że mogę zreferować pokrótce druk, który jest przed państwem, czyli 

właśnie w sprawie przyjęcia Gdańskiego Programu Ochrony Zdrowia Psychicznego. 

Chciałabym bardzo podziękować panu przewodniczącemu Cezarowi Śpiewak - 

Dowbór i pani przewodniczącej Beacie Dunajewskiej za obszerne opowiedzenie o tej 

o tym programie w swoich wystąpieniach klubowych.  Jest to ważne dla nas 

wszystkich, dla mieszkańców wiedzieć, że taki ten istotny program jest również ważny 

dla przewodniczących klubów. Dla radnych jest obecny w państwa dyskusjach  

i rozmowach. Jestem za to bardzo wdzięczna. Dużo zostało powiedziane. Natomiast 

rekapitulując kilka faktów. Faktycznie program jest realizowany od roku 2016. 

Przedłożony druk dotyczy lat 2024 -2026. Przeprowadziliśmy obszerną diagnozę 

programu, mają państwu jej główne wnioski. Przede wszystkim utrzymanie dobrej 

współpracy z naszymi realizatorami, którzy docierają do mieszkańców tak ogromnym 

zakresie. Naszym celem jest drobna, znaczy drobna zmiana akcentów bardziej niż 

zmiana i przebudowa całego programu. Program opiera się na 3 filarach. Filar pierwszy 

to prewencja filar, drugi to interwencja i filar trzeci to koordynacja. Każdy z nich 

odgrywa ogromną rolę w życiu mieszkańców. Prewencja to edukacja dotycząca kwestii 

emocjonalnych świadomości własnej sytuacji emocjonalnej, budowania zdrowych 

relacji społecznych. Promowania pozytywnego dialogu, rozpoznawania niepokojących 

sytuacji. W życiu emocjonalnym, własnym oraz w naszym otoczeniu. Interwencja to 

oczywiście już konkretna pomoc, której udzielamy poprzez psycholożki psychologów, 

a także psychiatrów i innych specjalistów i specjalistki pracujących w organizacjach, 

które realizują te działania. A koordynacja tak jak powiedziałam, zwykle się nie mówi 

o koordynacji, bo to się traktuje jako taki aspekt. Zarząd czy nie taki ważny. Natomiast 

w przypadku tak ogromnych wyzwań związanych z dostępnością specjalistów  

i specjalistów specjalistek i specjalistów z zakresu ochrony zdrowia psychicznego.  

Ta koordynacja ta dobra współpraca z organizacjami jest ogromnym wyzwaniem. 

Ważnym celem i mamy zamiar kontynuować dobrą współpracę, jeśli chodzi o zmianę 

akcentów, to zwróciliśmy uwagę na grupy od priorytetowe grupy odbiorców, czyli po 

pierwsze dzieci i młodzież, a także osoby, które z nimi pracują lub rodzice, czyli 

bezpośrednia praca z dziećmi, młodzieżą, a także znaczne zwiększenie współpracy  
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z nauczycielami, nauczycielkami i działania takie jak szkoła dla rodziców, 

upowszechnienie tego mamy, dobre informacje zwrotne od rodziców na temat jakości 

szkół dla rodziców oferowanych w Gdańsku i chcielibyśmy, aby do większej liczby 

osób. Te działania docierały drugą ważną, jakby całą pod grupą są osoby narażone 

na wykluczenie społeczne lub dyskryminacje, czyli przede wszystkim seniorki  

i seniorzy też już zostało wspomniane. Jak bardzo trudnym zagadnieniem jest izolacja 

społeczna, samotność? Oczywiście działania w zakresie ochrony zdrowia 

psychicznego to tylko część działań skierowanych do środowiska seniorów, właśnie 

jeśli chodzi o przeciwdziałanie samotności. Od dawna prowadzimy politykę opartą na 

założeniach zdrowego starzenia, która odnosi się do także do takich aspektów jak 

aktywność społeczna, czyli budowanie klubów seniora, edukacja. Przez całe życie 

praca, zaangażowanie społeczne, aktywność fizyczna i wiele innych. Natomiast w tym 

obszarze pamiętamy pewnie 3 główne wyzwania dotyczące zdrowia psychicznego 

osób starszych to depresje, choroby demencyjne i niestety także kwestie uzależnień, 

co obserwujemy. Kolejna grupa to osoby z niepełnosprawnościami, różnymi 

niepełnosprawnościami, także narażone na samotność i posiadające utrudnienia  

w dostępie do różnego rodzaju usług. To grupa która, która także boryka się z licznymi 

problemami z obszaru zdrowia psychicznego, także depresje, ale również różnego 

rodzaju zaburzenia lękowe, trudności z odżywianiem trudności adaptacyjne. Wszystko 

to powinno być w większym stopniu zaadresowane. W przestrzeni publicznej, ale także 

w naszym badaniu często mówi się o problemach, których doświadczają osoby 

dyskryminowane grupy LGBT plus my te działania oczywiście prowadzimy, ale 

uważamy, że po pierwsze powinniśmy je zintensyfikować, a po drugie zwiększać 

świadomość i specjalizować się w większym stopniu we wsparciu tych osób, 

zwłaszcza osób młodych i ich rodziców. Kolejna grupa to grupy osoby w kryzysie 

bezdomności. Tutaj prowadzimy nowatorskie działania we współpracy z między innymi 

z znaczy głównie z organizacjami pozarządowymi, które. Staramy się, aby docierały 

także do osób w najtrudniejszym położeniu, również tych, które bardzo długo żyją  

w miejscach niemieszkalnych. Inne grupy te osoby narażone na uzależnienia, a także 

doświadczające przemocy. Ważnym też aspektem naszego programu jest 

przełamywanie stereotypów związanych z chorobami psychicznymi, a także 

przełamywanie tabu dotyczącego różnych rodzajów kryzysów psychicznych. Zależy 

nam na tym bardzo, aby dyskusja w Gdańsku, dialog, rozmowa, świadomość toczyły 

się, ponieważ tylko wtedy jesteśmy w stanie faktycznie wyjść z szybką interwencją. 

Dlatego nie boimy się danych, boimy się, kiedy następuje sytuacja, w której danych 

nie było, nie było informacji i wtedy pomoc nie mogła dotrzeć. 

MATEUSZ SKARBEK - Wiceprzewodniczący Rady Miasta 

Bardzo dziękuję za ten program. Bardzo dziękuję za jego kontynuację. Ten problem 

zdrowia psychicznego jest wydaje się być w przestrzeni ogólnopolski. Tematem 

bagatelizowanym zwłaszcza w czasie post covidowym. Te problemy są dużo bardziej 

zintensyfikowane. Rzeczywistość otaczająca nastolatków osoby młode dotyczące 

social mediów też nie jest sprzyjająca. Musimy mieć tego świadomość. Jestem dumny 

z tego, że Gdańsk jest pionierem programów, które s niestety były bagatelizowane, ale 

potrafię wyjść obronną ręką, tak jak było w przypadku in vitro tego programu i tych, 

które były także Jestem z tego powodu bardzo dumny i mam nadzieję że będą służyły 

wszystkim mieszkańcom. Gratuluję, dziękuję i do roboty. Bardzo dziękuję. 
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KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Ile pieniędzy miasto Gdańsk chce wydać na ten program w rozpisanym na lata, tak jak 

przewiduje projekt uchwały? 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Tak tutaj 2 informacje od 2016 roku wydaliśmy na ten program ponad 15 milionów 

złotych. Proszę mi wybaczyć, nie do końca nie, nie znam jakby końcówki. Natomiast 

w ubiegłym roku wydaliśmy 3300000 zł w propozycji budżetu, która zostanie państwu 

przedstawiona, jeśli na następnej sesji kwota, którą chcemy na tą na to przeznaczyć, 

to 4300000 czyli o milion więcej niż w roku bieżącym. 

Głosowanie  (druk 1811) 

Za                        32 
Przeciw               0 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1767/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przyjęcia Gdańskiego Programu Ochrony Zdrowia Psychicznego na lata  

2024-2026 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu 

8)zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Szczegółowego Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 2023 (druk 1806);  

  
        Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
                                        K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 

  
 

DAMIAN AWIERUSZKO– Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Uchwała, zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia szczegółowego gminnego 
programu profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania 
narkomanii dla gminy Miasta Gdańska na rok 2023. Uchwała o charakterze 
porządkowy. Przesuwamy kwotę 36000 z rezerwy programu do na środki 
przeznaczone na dokonywanie pomiarów geodezyjnych przy wyznaczaniu punktów 
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sprzedaży alkoholu w momencie przekroczenia maksymalnej liczby zezwoleń to  
w zasadzie cały przedmiot tej uchwały. 
 
 
Głosowanie  (druk 1806) 

Za                        30 
Przeciw               0 
Wstrzymało się  0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1768/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Szczegółowego Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 

Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańska na rok 2023 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu 

8A) w sprawie przyjęcia „Programu współpracy Miasta Gdańska z organizacjami 
pozarządowymi na rok 2024” (druk 1823);  
 

 
                Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 

                                            K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

 
MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Wróciłam na mównicę, ponieważ bardzo się cieszę, że mam okazję przedstawić 

kolejny program. Bardzo ważny dla naszego miasta. Jak co roku program współpracy 

Miasta Gdańska z organizacjami pozarządowymi. Jak państwo wiedzą, w Gdańsku 

aktywnie działa ponad niemal 1,5 tysiąca organizacji pozarządowych, które są filarem 

realizacji naszych zadań  zarówno tych wynikających ze zobowiązań zleconych przez 

Państwo, jak i tych, które uchwalamy tutaj, na tej uchwalają państwo tutaj na tej Sali. 

Jak państwo wiedzą, bo część z was też przychodzi, bierze udział w tych spotkaniach, 

przyjęliśmy w Gdańsku model bardzo demokratyczny deliberatywny, jeśli chodzi  

o uzgadnianie programu współpracy, zapraszamy organizacje pozarządowe, 

organizujemy razem z nimi plenarne spotkania, warsztaty, liczne organizacje, liczne 

warsztaty i spotkania również na Dolnej Bramie 8 od czasu, kiedy ten punkt 

otworzyliśmy.  Program, który przedstawiamy Państwu, nie różni się co do swojej 
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konstrukcji i zakresu znacznie co, jeśli w stosunku do programu z ubiegłego roku mamy 

tutaj kilka drobnych zmian, które organizacje zaproponowały, które mają na celu trochę 

dać im trochę więcej przestrzeni na oddolne inicjatywy. Mamy tutaj taki program jak 

właśnie oddolne inicjatywy w zakresie wspierania społeczności lokalnych jest to nie 

jest to duży i nie jest to duże działanie 200000 zł. Natomiast zależało nam na tym, aby 

wypełnić lukę pomiędzy małymi grantami realizowanymi w ramach funduszy, które 

wypełniają miasto licznymi oddolnymi inicjatywami, działaniami realizowanymi przez 

grupy nieformalne, a tymi bardzo specjalistycznymi działaniami realizowanymi na 

przykład w ramach programu ochrony zdrowia psychicznego, o którym mówiłam przed 

tym. Jeśli chodzi o naszą politykę. W obszarze obywatelskim zależy nam na tym, żeby 

zarówno liczne oddolne działania mogły być realizowane w sposób prosty, łatwy, aby 

wiele osób mogło w nich brać udział, aby nie musiały być one bardzo sformalizowane, 

a także potrzebujemy zaawansowanych realizatorów, ale  organizacje dostrzegły 

pomiędzy stąd taka drobna zmiana. Tak jak zawsze głównym działaniem organizacji 

pozarządowych jest realizacja działań z obszaru pomocy społecznej. Jest to ponad 

połowa działań realizowanych przez organizację. Jesteśmy tak samo jak wspominała 

pani przewodnicząca Beata Dunajewska, jesteśmy ogromnie wdzięczni organizacjom 

za całą inicjatywę, jaką w tym obszarze wykazują. Dotyczy to takich działań jak pomoc 

społeczna, w tym pomoc rodzinom wsparcie osób z niepełnosprawnościami, wsparcie 

osób w kryzysie bezdomności, wsparcie pieczy zastępczej pieczy zastępczej obszaru 

całej pieczy zastępczej, ale także aktywizacja zawodowa, działalność na rzecz osób  

w  wieku emerytalnym. I to, o czym trochę już wspomniałam, czyli działalność na rzecz 

(przerwa w emisji)  rewitalizacji, działalności na rzecz macierzyństwa i rodzicielstwa.  

A także wspieraniu organizacji pozarządowych, bo uważamy, że to działanie jest 

podstawą tego, aby kolejne organizacje pojawiały się w tym sektorze, aby organizacje 

były świadome swoich praw możliwości i aby sięgały po coraz to nowe ambitne 

zadania i pokazywały nam innowacyjne sposoby na realizację działań w obszarze 

społecznym. Uprzejmie proszę o przyjęcie tego programu, uprzedzając pytanie pana 

Przewodniczącego Koralewskiego kwoty są przypisane do zadań, natomiast 

przewidujemy i pewnie to jest trochę powiązane z Państwa wcześniejszą dyskusją 

dotyczącą wzrostu ten przewidujemy znaczny wzrost środków na program współpracy 

z organizacjami pozarządowymi. I w ostatnich latach ten wzrost oscylował w okolicach 

90- 91 milionów złotych. Doszliśmy w tym roku do 100 milionów złotych. Natomiast na 

przyszły rok spodziewamy się i taka propozycja będzie państwu przedstawiona 

wzrostu aż do 128 milionów złotych. Jest to wynikiem oczywiście wzrostu cen wzrostu 

minimalnego wynagrodzenia, wzrostu kosztów energii. No niestety też takiego wzrostu 

tam, gdzie musimy dokonywać opłat za wyżywienie też dostajemy informacje od 

organizacji, że te kwoty, do które dotychczas przeznaczyliśmy, nie są wystarczające. 

Natomiast tak jak mówię, jest to ogromnie ważna część naszej naszego działania na 

rzecz mieszkanek i mieszkańców tych, zwłaszcza w najtrudniejszym położeniu. 

Dlatego bardzo państwa, proszę o przyjęcie przedłożonej uchwały. 

ANDRZEJ KOWALCZYS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Dziękuję Pani przewodnicząca, Szanowni Państwo, każdy z polskich samorządów jest 

zobligowany do uchwalenia programu współpracy z organizacjami pozarządowymi, ale 

nie każdy, bo nieliczny w ten sposób buduje ten program współpracy osób bardzo 

transparentne, bardzo otwarte -tak technicznie to wygląda, że  jest czynione na wielu 

spotkaniach, bardzo konsultowane w szerokim środowisku. I za tą pracę nie lekką 
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chciałbym podziękować właśnie pani Prezydent, pani dyrektor Katarzynie Ziema panu 

Damianowi Awieruszce, Michałowi, Zuzanny Cichoń i całej reszcie załogi z Kartuskiej 

to nie jest lekka praca, bo jak są sukcesy, to jest wszystko dobrze, ale to są często 

bardzo trudni, wymagający partnerzy. Mam tu na myśli przedstawicieli organizacji 

pozarządowych i właśnie ci przedstawiciele organizacji pozarządowych. Bardzo 

aktywnie włączyli się w realizację tego programu i bardzo, bardzo wam to dziękuję, bo 

można powiedzieć ta kwota 128 milionów mnie osobiście. Trochę nawet ścięła z nóg, 

bo jest bardzo duży skok z 90 kilku, a przypomnę, że 2 lata temu to było niecałe 60 

milionów złotych. Nie wiem jakie chody mają realizatorzy programu pani skarbnik  

i u pani prezydent Aleksander Dulkiewicz, ale stało się, gratuluję, cieszę się, trzymajmy 

kciuki za jego realizację i trzymajmy kciuki za realizację tego programu przez nasze 

gdańskie organizacje pozarządowe. A jest ich niemało. Gdańsk stoi taką aktywnością 

obywatelską. Chciałbym również dodać, że wiele organizacji pozarządowych działałby 

i sportu i tutaj co prawda w tym programie sportowe organizacje nie są ujęte, bo będą 

otrzymywały dofinansowanie z uchwały o sporcie, ale to też MG, osób też fundacje, 

też stowarzyszenia i też tam będą dotacje rzędu kilkudziesięciu milionów. Bardzo 

dziękuję i życzę Jeszcze raz pomyślności w realizacji. I do zobaczenia i jakby mam 

nadzieję, że państwo radni są również mocno zaangażowani w działalność organizacji 

pozarządowych, bo z tego co wiem, właśnie tak  jest. Dziękuję. 

MONIKA CHABIOR - Zastępczyni Prezydenta ds. rozwoju społecznego i równego 

traktowania 

Rzeczywiście wiemy, że organizacje sportowe to ponad połowa organizacji 

pozarządowych w ogóle działających w Polsce, więc jest to ogromna rzesza 

organizacji i tylko powiem, że organizacyjnie nie mają żadnych chodów. Bardzo ciężko 

pracują i też pamiętajmy o tym, że zatrudniają wiele osób, które bezpośrednio 

przychodzi do domów opiekunów i dlatego tutaj ten wzrost taki jest duży, ale bardzo 

dziękuję za docenienie całego zespołu. Rzeczywiście jesteśmy pasjonatami tego, co 

robimy, bardzo dziękuję. 

Głosowanie  (druk 1823) 

Za                         21 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   11 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1769/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przyjęcia „Programu współpracy Miasta Gdańska z organizacjami 

pozarządowymi na rok 2024” 

 

z dnia 26 października 2023 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu 

9) zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia na rok szkolny 2023/2024 planu sieci 

publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska 
oraz określenia granic obwodów publicznych szkół podstawowych prowadzonych 
przez Gminę Miasta Gdańska oraz inne organy (druk 1807);  

 

                     Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 
 

GRZEGORZ KRYGER – DYREKTOR WYDZIAŁU EDUKACJI  

Przedstawiona aktualizacja dotyczy dopisania do obowiązującej w tym roku szkolnym 

sieci publicznych szkół podstawowych morskiej szkoły podstawowej Gdańsk Południe, 

która jest szkołą publiczną, nie samorządową, funkcjonującą już w Gdańsku od  

1 Września tego roku. Dwie  kolejne zmiany mają charakter techniczny i dotyczą 

dopisania do istniejących w Gdańsku Szkół Podstawowych imion nadanych innymi 

uchwałami. Mówimy tutaj o Szkole Podstawowej numer 12 imienia Przyjaciół Gdańska 

i Szkole Podstawowej numer 83 imienia żołnierzy z Westerplatte.  

 

Głosowanie  (druk 1807) 

Za                         31 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1770/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia na rok szkolny 2023/2024 planu sieci publicznych 

szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska oraz określenia granic 

obwodów publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska 

oraz inne organy 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu 
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   9A) w sprawie nadania nazwy ulica Aleksandra Rożankowskiego (druk 1824);  
 
 
                    Komisja wiodąca- K. Kultury i Promocji – pozytywna 

 

PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Dzisiaj mamy 2 propozycje nowych nazw ulic w  dzielnicy Letnica i na pograniczu 

dzielnicy Letnica i Nowy Port zlokalizowane bardzo blisko siebie i również patroni, 

których państwu zaproponujemy dzisiaj mają bardzo podobne życiorysy, więc zacznę 

od druku numer 1824, czyli propozycji związanej z panem Aleksandrem 

Rożankowskim proponujemy, aby w Gdańsku, w dzielnicy Nowy Port ulicy położonej 

na Wschód od ulicy Letnickiej właśnie nadać nazwę tego patrona, dokładną lokalizację 

tej nowej ulicy macie państwo podaną w załączniku na mapie, która jest załącznikiem 

do niniejszej uchwały. Jeżeli chodzi o wnioskodawcę, to zarówno w jednej i drugim 

przypadku w związku z tym, że to jest droga wewnętrza, jest jeden z właścicieli  

z deweloperów tego terenu. Natomiast oczywiście odbyło się to w konsultacji z nami  

i taką takie nazwy zaproponowaliśmy właścicielom tych terenów. Jeżeli chodzi o pana 

Aleksandra Rożankowskiego, urodzony pod koniec XIX wieku w  czasie 

dwudziestolecia międzywojennego bardzo zasłużona osoba dla krzewienia polskości 

na terenie wolnego Miasta Gdańska. Działacz Towarzystwa Przyjaciół Nauki i Sztuki, 

działacz, członek gminy polskiej Związku Polaków, wiceprezes Koła Przyjaciół 

Harcerstwa w Sopocie. Jak wiecie państwo w 20- leciu międzywojennym na terenie 

wolnego Miasta Gdańska było to bardzo duże wyzwanie. Tym bardziej należą się za 

to zasługi, tym bardziej, że zarówno jeden i drugi pod proponowany patron za tą swoją 

działalność zapłacił najwyższą cenę. Pan Aleksander Rożankowski 1 Września 1939 

roku został aresztowany. Następnego dnia trafił do obozu Stutthof gdzie został 

zamordowany 11 stycznia 1940 roku. Bardzo proszę o uchwalenie patrona, nadanie 

patrona tej nazwy ulicy. 

 

Głosowanie  (druk 1824) 

Za                         31 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1771/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie nadania nazwy ulica Aleksandra Rożankowskiego 

 

z dnia 26 października 2023 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu 

       9B) w sprawie nadania nazwy ulica Bernarda Filarskiego (druk 1825);  
 
 
                          Komisja wiodąca- K. Kultury i Promocji – pozytywna 

 

PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Ulica położona de facto po sąsiedzku, chociaż właśnie na granicy dzielnic Letnica  

i Nowy Port pan Bernard Filarski. Bardzo podobna biografia do poprzedniego patrona, 

również urodzony pod koniec XIX wieku, również bardzo zasłużona osoba dla 

krzewienia i pielęgnowania polskości na terenie Wolnego Miasta Gdańska  

w dwudziestoleciu międzywojennym członek, organizator wielu organizacji 

polonijnych, również zapłacił najwyższą cenę za tą swoją działalność. 1 Września 1939 

roku aresztowany trafił również do obozu Stutthof i tam został rozstrzelany 22 marca 

1940 roku. Tak jak w poprzednim przypadku, bardzo proszę, myślę, że takich dwóch 

zacnych patronów i myślę, że jednogłośnie Wysoka Rada uchwali ich imiona  

w dzielnicy Letnica i Nowe Port. 

Głosowanie  (druk 1825) 

Za                         32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1772/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie nadania nazwy ulica Bernarda Filarskiego 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu 

 

10) w sprawie ustanowienia pomnika przyrody (druk 1809);  
 

 
                     Komisja wiodąca: K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
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PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Pani Przewodnicząca Wysoka Rado, jak niemal na każdej sesji przychodzę do 

państwa z propozycją szczególnej ochrony kolejnego nom en omen  właśnie 

pomnikowego drzewa w naszym mieście dzisiaj jest to lipa krymska rozumiem, że to 

prezentację. Lipa Krymska położona na terenie parku  Przymorze. Widzicie państwo, 

że no jest to rzeczywiście bardzo piękne drzewo na wysokości pnia 130 cm ma 

szerokość pnia 200, obwód dnia 227 cm, wysokość około 18 m, wiek około 90 lat.  

W bardzo dobrym stanie techniczno- zdrowotnym. Tak jak powiedziałem, położona na 

terenie parku, czy może tu jeszcze kilka takich orientacyjnych zdjęć, gdzie to dokładnie 

wygląda wokół otoczeniu pawilonu parkowego. Tak to mniej więcej wygląda. Chciałem 

również podziękować moim współpracownikom, którzy właśnie w ramach 

inwentaryzacji tego typu dużych drzew na terenie Gdańska właśnie wytypowali to 

drzewo do szczególnej ochrony, a państwa radnych bardzo proszę o podjęcie tej 

uchwały. 

ŁUKASZ BEJM – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Dwie  kwestie przy okazji bardzo potrzebnej inicjatywy. Chciałbym zwrócić uwagę, aby 

uzupełnić go o ten walor edukacyjny, żeby tam przygotować tak jak w przypadku Alei, 

którą uchwaliliśmy w marcu, aby tam zainstalować tablicę, która aby mieszkańców, 

spacerowiczów informowała o tym, że mają do czynienia z pomnikiem przyrody,  

a druga kwestia właśnie dotycząca wspomnianej, Alei Smęgorzyńskiej  interpelowałem 

w tej w tej sprawie aby tam stworzyć ścieżkę edukacyjną. Chciałem zapytać na jakim 

etapie jest wykonanie tej inwestycji?  

PIOTR BORAWSKI - Z-ca Prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu 

Panie radny, wiem, że temat leży panu na sercu, więc do końca roku oczywiście ta 

informacja będzie gotowa. Jeżeli chodzi o Smęgorzyno w  dzielnicy Kokoszki. 

Natomiast tak jak w tym przypadku również po uchwaleniu po, po tym jak to się 

wszystko uprawomocni z Gdańskim Zarządem Dróg  i Zieleni przy przygotujemy 

również taką informację w przypadku tego drzewa i każdych kolejnych, które państwu 

będziemy przedkładać, a państwo, jeżeli zgodzą się na ich uchwalenie. 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

W ramach głosu w dyskusji na tym konkretnym drukiem, ale chciałbym powiedzieć to 

generalnie co do wszystkich druków w sprawie ustanowienia pomników przyrody. 

Bardzo cieszę się, że w tej kadencji jest tak dużo nowych pomników przyrody i tutaj 

wielkie podziękowania dla całego zespołu pod dowództwem pana Prezydenta dla 

całego Wydziału Środowiska, który no w tej kadencji bardzo szczególnie mocno 

pracuje nad tym, żeby te pomniki przyrody były typowane do przedstawiania Radzie 

Miasta Gdańska do podejmowania uchwał. No to jest ta jedna z form ochrony przyrody 

ochrony drzew którą jako radni mamy jako narzędzie i to bardzo dobrze, że w tej 

kadencji szczególnie Wydział Środowiska tak bardzo się stara, żeby tych pomników 

typować jak najwięcej do uchwalenia.  
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Głosowanie  (druk 1809) 

Za                         32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1773/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie ustanowienia pomnika przyrody 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu 

11)w sprawie uchwalenia Regulaminu udzielania dotacji celowych na zadania 
związane z ochroną środowiska i gospodarką wodną, z wyłączeniem dotacji 
celowych na likwidację nieefektywnych źródeł ciepła (druk 1815);  

 
 

                   Komisja wiodąca: K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
                                            K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                                          K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 

 

MACIEJ LOREK - Dyrektor Wydziału Środowiska 

Wychodzimy naprzeciw mieszkańcom i wprowadzajmy zmianę w tej uchwale. Otóż 

mieszkaniec będzie mógł podpisać umowę przed realizacją inwestycji, a nie po, 

wszystkie kwoty dotacyjne ulegają bez zmian i linii dotacyjne tak samo.  

Głosowanie  (druk 1815) 

Za                         32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1774/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 
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w sprawie uchwalenia Regulaminu udzielania dotacji celowych na zadania związane  

z ochroną środowiska i gospodarką wodną, z wyłączeniem dotacji celowych na 

likwidację nieefektywnych źródeł ciepła 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu 

12)w sprawie Regulaminu udzielania dotacji celowej na likwidację nieefektywnych 
źródeł ciepła (druk 1810);  

 
                                   

                    Komisja wiodąca: K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
                                                K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                                           K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 

 

MARIUSZ SADŁOWSKI – Dyrektor Biura Energetyki 

W ramach kontynuacji Regulaminu, który przedstawił pan dyrektor Lorek, wracamy do 

państwa z uchwałą, która została uchylona przez Rio w miesiącu czerwcu. Z założenia 

uwzględniliśmy w ramach reguł nowego Regulaminu-  sugestie Rio zopiniowany został 

druk Regulaminu przez Ministra właściwego do rolnictwa; UOKiK nie zgłosił uwag do 

dokumentu. Chcemy w dalszym ciągu dotować likwidację kopciuchów, realizując 

uchwałę Antysmogową. Jednocześnie chcemy powiązać nasz program bardziej z 

programami krajowymi, czyli czyste powietrze i ciepłe mieszkanie. Chcieliśmy także 

wzmocnić przyłączanie mieszkańców do miejskiej sieci, likwidując tak zwane junkersy, 

czyli nie tylko ogrzewanie, ale także ciepła woda, żeby pochodziła z Miejskiej Sieci 

Ciepłowniczej.  

 

Głosowanie  (druk 1810) 

Za                         32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1775/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie Regulaminu udzielania dotacji celowej na likwidację nieefektywnych źródeł 

ciepła 

 

z dnia 26 października 2023 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu 

13)w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą 
Gdańskie Towarzystwo Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością  z siedzibą w Gdańsku (druk 1808);  

 
              Komisja wiodąca: K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 

                                                    K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

 

PIOTR KRYSZEWSKI - Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

Pani Przewodnicząca Wysoka Rado przedmiotowa uchwała jest związana  

z dokapitalizowaniem Miejskiej spółki GTBS. Jest to kwota blisko 7 milionów i ta kwota 

jest związana z realizacją inwestycji polegającą na wybudowaniu 2 budynków łącznie 

60 mieszkań; kwota inwestycji to jest razem 34 miliony. W ramach tego zadania 

skorzystamy z zewnętrznych źródeł finansowania, w tym blisko 11 milionów z funduszu 

dopłat kredytu inwestycyjnego, a z banku Gospodarstwa Krajowego z partycypacji 

przyszłych najemców i to ważna informacja podjęliśmy decyzję o obniżeniu tej 

partycypacji z 15% na 10%, żeby te mieszkania były jeszcze bardziej dostępne. Całość 

inwestycji chcemy zakończyć w 2025 roku.  

Głosowanie  (druk 1808) 

Za                         30 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1776/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Gdańskie 

Towarzystwo Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  

z siedzibą w Gdańsku 

 

z dnia 26 października 2023 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu 

14)w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 
zakładowym spółki Zakład Utylizacyjny spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  
z siedzibą w Gdańsku (druk 1817);   

 
 

            Komisja wiodąca: K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 
                                              K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

 

PIOTR KRYSZEWSKI - Z-ca Prezydenta ds. usług komunalnych 

5 milionów, które przekazujemy do Zakładu Utylizacyjnego, zostanie przeznaczone na 

sfinansowanie inwestycji odtworzeniowych i dostosowujących do przepisów  

o odpadach. Głównie mówimy o nakładach na budowę urządzeń w zlewni południowej 

na trafostację i wymianę przenośników w hali, przyjęcie sortowni odpadów oraz 

wymianę sond pomiarowych w kompostowni hermetycznej.  

Głosowanie  (druk 1817) 

Za                         30 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1777/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

spółki Zakład Utylizacyjny spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w 

Gdańsku 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu 

15) w sprawie rozpatrzenia skargi wniesionej przez Związek Nauczycielstwa 
Polskiego Zarząd Oddziału w Gdańsku z dnia 29 maja 2023 roku na Dyrektora 
Zespołu Szkół Specjalnych nr 2 w Gdańsku (druk 1818);  

 
                                             Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                                     Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków i Petycji 
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ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

 Zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR- Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Chciałem poprosić pana przewodniczącego Komisji Wniosków i Petycji o szersze 

przedstawienie przebiegu posiedzeń. Mamy tutaj w uzasadnieniu druków wskazane, 

że Komisja Skarg, Wniosków i Petycji działająca w ramach Rady Miasta Gdańska 

celem dogłębnego zbadania kwestii będących przedmiotem skargi na swoich  

posiedzeniach najpierw przeprowadziła rozmowę. Będzie pan uprzejmy troszeczkę 

szerzej opowiedzieć o tym przebiegu, bo oczywiście zawsze możemy powiedzieć, że 

nie jesteśmy Sądem Pracy, natomiast jak konkretnie przebiegało wyjaśnianie na 

posiedzeniach Komisji jakby był pan uprzejmy streścić  wszystkim radym i opinii 

publicznej.  

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Oczywiście dziękuję panu przewodniczącemu. Myślę, że to są ważne pytania i dlatego 

warto do nich tutaj się odnieść. Procedura u nas jest taka sama przy każdej skardze, 

czyli najpierw sprawdzamy, czy ona jest zgodna pod kątem formalnym, czy nie ma 

tutaj jakiś lapsusów. Tutaj na początku także musieliśmy wystąpić ze stosownym 

pismem, żebyśmy wiedzieli, kto tak naprawdę i w czyim interesie zamierza złożyć 

pismo. Finalnie mogliśmy zaklasyfikować  pismo, które zostało do Rady Miasta 

Gdańska  skierowane jako skargę, konkretnie wniesioną przez z ZNP Zarząd Oddziału 

w Gdańsku i konkretnie na dyrektora Zespołu Szkół Specjalnych numer 2. W tego typu 

sytuacjach my zwracamy się na piśmie o odpowiedź do właściwych osób, w tym 

wypadku zwróciliśmy się do pana dyrektora Grzegorza Krygiera, który przedstawił nam 

odpowiedź i na piśmie, ale przedstawił także podczas posiedzenia Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji z uwagi na problemy dotyczące możliwości pojawienia się w Radzie 

Miasta Gdańska na posiedzeniu Komisji zdecydowaliśmy się na kolejnym jeszcze nie 

mówię, że bezpośrednim, bo nie mam tutaj pewności albo na następnym, albo na 

drugim w kolejności posiedzeniu zaprosić także stronę skarżącą, czyli panią tutaj mogę 

powiedzieć prezes, bo chodzi o funkcję prezes  ZNP Zarząd oddziału w Gdańsku, która 

była obecna wraz z panem mecenasem i tutaj wymieniali argumenty dotyczące tego, 

czy i w jakich warunkach można zarzuty dotyczące mobbingu, który był tutaj 

sygnalizowany w Radzie Miasta, rozważać. W moim odczuciu kwestie dotyczące 

mobbingu nie są przedmiotem kompetencji Rady Miasta Gdańska. Były już takie 

sytuacje w przeszłości, że pojawiały się zarzuty w różnych, nazwijmy to miejskich 

jednostkach albo i instytucjach. Natomiast Rada Miasta Gdańska konsekwentnie  

w swoich rozstrzygnięciach dawała do zrozumienia, że mobbing nie jest przedmiotem, 

mimo że kwestia ważna - przedmiotem rozstrzygnięcia przez Radę Miasta Gdańska 

od tego są Sądy Pracy. Mało tego, żeby z uwagi na to, że sprawa budziła spore 

zainteresowanie i tutaj skarżący się kontaktowali i także była również interpelacja 

przeze mnie jako radnego skierowana w tej w tej sprawie, tak żeby móc podjąć decyzję 

jako Komisja w sposób możliwie obiektywny z wykorzystaniem wszystkich informacji 

uznaliśmy, że dobrym rozwiązaniem będzie zaproszenie także na posiedzenie Komisji. 

To było trzecie posiedzenie Komisji w tej sprawie samego pana dyrektora, który przyjął 

nasze zaproszenie. Nie wiem, do jakiego stopnia mam szczegółowo opisywać to 

posiedzenie. Część rzeczy prawdopodobnie jest już zawarta w protokołach, które są 
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dostępne na stronie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji z zaznaczeniem, że nie ma 

jeszcze z przyczyny obiektywnych protokołu z Komisji z udziałem pana dyrektora. 

Dzwoniłem w tej sprawie do osoby odpowiedzialnej, proszę przyjąć za wytłumaczenie 

kwestie zdrowotne po stronie pracownika.  Ja jako słuchowiec mogę dużo odtworzyć 

z tego co słyszałem i mogę powiedzieć dlaczego jako radny od głosu się wstrzymam. 

Natomiast by mieć precyzję co do słów, które od pana dyrektora padły w odpowiedzi 

na zarzuty, jakie były mu przedstawiane zarzuty dotyczące na przykład zarzut 

dotyczący spożywania alkoholu w szkole, pan dyrektor zaprzeczył temu zarzutowi  

i były jeszcze 2 inne kwestie. Zastanawiam się, czy jest właściwym, jeżeli Państwo 

uważacie to mogę o tym mówić publicznie tutaj na sesji Rady Miasta Gdańska  

w szczegóły wracać. W każdym razie większością członków Komisji Skarg, Wniosków  

i Petycji przy jednym głosie wstrzymującym się-to był mój głos, została podjęta 

propozycja takiego rozstrzygnięcia. U nas, jeżeli chodzi o Komisje, z racji tego, że 

spraw jest sporo i że też no dzielimy się jakoś pracą takie uzasadnienie powstało za to 

uzasadnienie dziękuję. Jako przewodniczący pod tym projektem się podpisałem, bo to 

jest mój obowiązek po prostu, natomiast z racji pewnych argumentów nie jestem  

w stanie jednoznacznie ocenić, czy skarga jest zasadna czy bezzasadna, więc ja się 

od głosu wstrzymam. Jeżeli mam coś dopowiedzieć panu przewodniczącemu czy 

państwu, to jestem do dyspozycji.  

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Tak ja tak króciutko. Chciałem tylko powiedzieć, że skarga ta ona została złożona 

przez panią przewodniczącą związków zawodowych i się nie dziwię, bo te też  pani 

przewodnicząca jest osobą profesjonalną i skoro jakieś sygnały do niej doszły to 

skargę zgłosiła. Natomiast to skarga została de facto, źródłem tej skargi  jest jakiś  

2 pracowników nie wiadomo jakich my nawet nie wiemy kto bo to wie tylko pani 

przewodnicząca Związku.  No szkoła to jest taka czy  cały obszar związany ze 

szkolnictwem to jest sprawa bardzo delikatna, wrażliwa i my szczególną uwagę, jakby 

poświęciliśmy tej kwestii. Natomiast w skardze nie ma żadnych dowodów absolutnie 

żadnych tak są zarzuty jakieś rzekomego niby spożywania alkoholu i na dowód tego 

się podaje, że pan dyrektor kiedyś wszedł i powiedział dobry wieczór komuś i osoba, 

która to opisuje mówi, że  ona to widziała i ktoś jeszcze to widział. No trudno to uznać 

za zarzut. Jeszcze co jest istotne to dotyczy w momencie, kiedy skarga była złożona, 

ona była złożona tuż przed konkursem, a dotyczyła kwestii w dużej części sprzed kilku 

miesięcy. Więc to też trochę rzuca inne światło na  tę skargę. Ja nie mam wątpliwości, 

nie ma żadnych dowodów i nie mam wątpliwości, że skargę należy uznać za  

nieuzasadnioną i tak też wszyscy członkowie Komisji poza panem przewodniczącym 

głosowali.  

JAN PERUCKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

W toku rozważań dyskusji nad przedmiotową sprawą nie doczekaliśmy się jako 

Komisja żadnego argumentu jednoznacznie świadczącego o tym, że postulowane 

kwestie przez skarżących miały miejsce, w związku z czym jednoznacznie 

stwierdziliśmy, że skarga musi zostać uznana za bezzasadną. Natomiast w skardze 

zostały też poruszane kwestie, co do których my, jako rada Miasta Gdańska czy też 

Komisja nie mamy prerogatywy a mówimy tu o Sądzie Pracy jako właściwym miejscu 

rozstrzygania sporu między stronami, w związku z czym wnoszę i proszę przede 
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wszystkim koleżanki i kolegów o to, żeby zgodnie z instrukcją podaną w tejże uchwale 

zagłosować za bez zasadnością co do przedmiotowej skargi. 

ANDRZEJ SKIBA- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  

Dziękuję ja tutaj w nawiązaniu do wypowiedzi kolegów radnych z Komisji, chciałem 

potwierdzić, że nie zostały przedstawione żadne konkretne dowody przez stronę 

skarżącą, które miałyby świadczyć o tym, że dyrektor Zespołu Szkół Specjalnych 

numer 2 dopuścić miałby się czynów, które były mu tutaj zarzucane, o których mowa 

jest także w skardze. Proszę mnie tutaj też dobrze zrozumieć i zwrócić uwagę jak 

ważną kwestię tutaj poruszamy, w tej sprawie mamy przede wszystkim słowo 

przeciwko słowu. Ja zdaję sobie sprawę, że zarzuty, które są tutaj stawiane przez  

z ZNP zarząd oddziału w Gdańsku pod adresem pana dyrektora są zarzutami w moim 

odczuciu dość poważnymi, które mogłyby w przypadku ich udowodnienia skutkować 

konsekwencjami służbowymi. Natomiast również jako członek tej komisji potwierdzam, 

że nie były przedstawione poza słowami żadne dowody.  Warto wspomnieć tutaj, że 

był nam okazany członkom Komisji jakiś tam film, ale mogę z odpowiedzialnością całą 

powiedzieć, że z tego filmu, gdyby ktoś mnie zapytał w Sądzie Powszechnym, czy  ja 

uważam, że ten film dowodzi, że był spożywany alkohol w miejscu pracy, nie mogę 

tego tak powiedzieć, bo uważam, że nie ma tam dowodów. To jest jedna kwestia, 

natomiast treści, które przecież ujęte będą w protokole, które pojawiły się podczas 

rozmowy z panem dyrektorem dotyczące innych wątków dla mnie nie są takie 

jednoznaczne i gdybym tak miał się wahać, że tak powiem w myśl zasady czy jak 

kogoś oskarżamy to w razie wątpliwości na korzyść oskarżonego pewnie bym tak 

zrobił, ale z racji tego, że jestem przewodniczącym Komisji i być może ta sprawa 

będzie, to jest moja spekulacja przedmiotem zainteresowania w innym organie. No 

uważam za rozsądne tutaj i zgodne z własnym przekonaniem sumieniem wstrzymania 

się od głosu kompleksowo w tej sprawie, aczkolwiek nie zostały co podkreślam raz 

jeszcze przez stronę skarżącą. Przedstawione dowody na winę tutaj pana dyrektora. 

 

Głosowanie  (druk 1818) 

Za                         22 
Przeciw                5 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1778/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia skargi wniesionej przez Związek Nauczycielstwa Polskiego 

Zarząd Oddziału w Gdańsku z dnia 29 maja 2023 roku na Dyrektora Zespołu Szkół 

Specjalnych nr 2 w Gdańsku 
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z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu 

16)w sprawie przekazania skargi Prokuratora Prokuratury Regionalnej w Gdańsku 
do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Gdańsku (druk 1819);  

 
                                             Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                                     Bogdan Oleszek – Przewodniczący Komisji Samorządu i Ładu Publicznego 
 

BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Komisji Samorządu i Ładu Publicznego 

To jest druk 1819 w sprawie przekazania skargi prokuratora Prokuratury Regionalnej 

w Gdańsku do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Gdańsku, Rada Miasta 

uchwala co następuje, nie uznaje się za zasadną skargę prokuratora Prokuratury 

Regionalnej w Gdańsku na uchwałę 1111 dnia 25 listopada 2021 roku zmieniającą 

uchwałę w sprawie ustalenia diety i zwrotów kosztów podróży służbowych dla radnych 

Miasta Gdańska, ustalając treść projektu odpowiedzi na skargi w brzmieniu zgodnym 

z załącznikiem do uchwały 2 wykonanie §2 wykonanie uchwały powierza się 

Prezydentowi Miasta Gdańska, w szczególności przesłanie skargi wraz z odpowiedzią 

na skargę oraz aktami sprawy z zachowaniem terminu wymienionego w artykule 54 

ustawy z 30 sierpnia 2002 roku, postępowaniu przed Sądami Administracyjnymi. I tak 

przypomnę tylko państwu, że w dniu 2 października 2023 do Rady wpłynęła skarga 

prokuratora Prokuratury Regionalnej na tą uchwałę w sprawie ustalenia diet i zwrotu 

kosztów podróży służbowych i w uchwale niniejszej uchwale prokurator zarzucił istotne 

naruszenie prawa polegającego na braku jej publikacji w Dzienniku Urzędowym 

Województwa Pomorskiego. Pomimo tego, że jako akt prawa miejscowego powinna 

zostać opublikowana. Tym dzienniku i wejść w życie zasadniczo po upływie 14 dni od 

dnia publikacji. Jednocześnie wniósł o stwierdzenie przez sąd unieważnienia tej 

uchwały. Prokurator stwierdził wskazuje, że uchwała podjęta na podstawie artykuły 25 

ustawy 4 ustawy o Samorządzie Gminnym jest aktem prawa miejscowego. Państwo 

mają to uzasadnienia, tylko powiem, że  były przykłady są w tym uzasadnieniu 

rozstrzygnięć nadzorczych organów wskazują, że uchwała przedmiocie ustalenia diet 

radnym nie jest aktem prawnym prawa miejscowego tytułem przykładu tam jest wiele 

miast podanych i województw. Wojewoda Pomorski też stoi na stanowisku, iż uchwała 

w sprawie nie jest aktem prawa miejscowego. Jednocześnie biorąc pod uwagę to, że 

to jest sesyjny charakter pracy Rady Miasta Gdańska wyłącza możliwość wystąpienia 

z wnioskiem o przeprowadzenia rozprawy w trybie artykułu 119 wnosicie po powołanie 

i przekazania sprawy do rozpatrzenia na rozprawie. W ocenie organu wniosek 

powyższy jest zasad dla pełnego wyjaśnienia stanowiska stron w sprawie,  

w której odmienne stanowisko reprezentowane jest przez organy państwa. To jest 

organ nadzoru, Wojewodę Pomorskiego i Prokuraturę Regionalną w Gdańsku. 

Podkreślić również należy, że prokurator miał mimo zawartej w piśmie przewodniczący 

Rady Miasta Gdańska z dnia 23 sierpnia 2023 sugestii uzgodnienia pomiędzy 

Prokuraturą a Wojewodą wspólnego stanowiska w sprawie nie podjął żadnych kroków 

w tym kierunku. 
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Głosowanie  (druk 1819) 

Za                         29 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   2 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1779/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przekazania skargi Prokuratora Prokuratury Regionalnej w Gdańsku do 

Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Gdańsku 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu 

17)w sprawie zmiany uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia diet i zwrotu 
kosztów podróży służbowych dla radnych Miasta Gdańska (druk 1820);  

 
                                             Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                                     Bogdan Oleszek – Przewodniczący Komisji Samorządu i Ładu Publicznego 

 

BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Komisji Samorządu i Ładu Publicznego 

W sprawie uchwalenia zmiany uchwały zmieniające uchwałę w sprawie ustalenia diet 

i zwrotu kosztów podróży służbowych dla radnych Miasta Gdańska. Uchwala się co 

następuje: w uchwale  1111  z 25 listopada 2021 zmieniający uchwałę w sprawie 

ustalenia diet i zwrotu kosztów podróży służbowych dla radnych w §2 wyrazy z dniem 

podjęcia zastępuje się po upływie 14 dni od dnia ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym 

Województwa Pomorskiego. Uchwała wchodzi w życie po upływie 14 dni od 

ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym. Powiem tylko  w uzasadnieniu państwo 

wcześniej to uzasadnienie słyszeli, bo to jest to samo uzasadnienie gdzie skarga była 

Prokuratora Prokuratury Regionalnej, że podjęcie tej uchwały ma na celu ochrony praw 

nabytych radnych, a jednocześnie daje możliwość wycofania skargi przez Prokuraturę 

Regionalną w Gdańsku. 

Głosowanie  (druk 1820) 

Za                         29 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   2 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr LXIX/1780/22 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie zmiany uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia diet i zwrotu 

kosztów podróży służbowych dla radnych Miasta Gdańska 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu 

PUNKT 5 

Wybory ławników do sądów powszechnych na kadencję  

2024 – 2027 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Szanowni Państwo, przechodzimy teraz do punktu piątego porządku obrad, czyli 

wybory ławników do sądów powszechnych na kadencję 2024 -2027 i na początek 

poproszę przewodniczącego Zespołu do spraw kandydatów na Ławników do sądów 

powszechnych pana Przemysława Majewskiego o przedstawienie protokołu zespołu 

do spraw zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów powszechnych. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Pozwolę  sobie odczytać protokół numer 1/ 2023 z posiedzenia zespołu do spraw 

zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów powszechnych, które odbyło się  

w dniu 22 sierpnia 2023 roku. Zgodnie z uchwałą numer LXV/ 1686 / 23 z dnia 22 

czerwca 2023 roku Rady Miasta Gdańska został powołany zespół do spraw 

zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów powszechnych na kadencję 2024- 

2027 – składzie: Cezary Śpiewak – Dowbór,  Przemysław Majewski, Anna Dubowska- 

Kuźnia, Beata Piórek. Członkowie Zespołu zostali zapoznani z przez przepisami 

ustawy o ochronie danych osobowych i poinformowanie o konieczności zachowania 

dla siebie informacji powziętych o kandydatach na ławników. Zespół zapoznał się 

także z przepisami mówiącymi o warunkach, jakie winni spełnić kandydaci na ławników 

do sądów powszechnych, o których mowa w ustawie z dnia 27 lipca 2001 roku prawo 

o ustroju sądów powszechnych oraz w rozporządzeniu Ministra Sprawiedliwości z dnia 

9 czerwca 2011 roku w sprawie sposobu postępowania z dokumentami złożonymi 

Radom Gmin przy zgłaszania kandydatów na ławników oraz wzoru karty zgłoszenia 

członkowie zespołu powołali spośród siebie przewodniczącego zgłoszono 

kandydaturę Przemysława Majewskiego.  Innej kandydatury nie było. Pan Przemysław 

Majewski wyraził zgodę na kandydowanie i przez aklamację został wybrany na 

przewodniczącego zespołu. Zgodnie z uchwałą kolegium Sądu Okręgowego  

w Gdańsku z dnia 18 maja 2023 roku przedstawiono następujące zapotrzebowanie na 
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ławników, zapotrzebowanie do Sądu Okręgowego, 60 osób zgłoszonych 50 osób,  

w tym jedna osoba. Państwo dostali także protokół do wglądu możecie się zapoznać. 

Ta jedna osoba nie spełniała wymagań formalno -prawnych. Zweryfikowano 

pozytywnie 49 podpisów. Ustawa mówi o co najmniej 50 podpisach osób 

zamieszkałych na terenie gminy Miasta Gdańska i mających czynne prawo wyborcze. 

Zgodnie z artykułem 162 §1 ustawy z dnia 27 lipca 2001 roku o ustroju sądów 

powszechnych. Zgodnie z decyzją zespołu nie zostanie przedstawiona Radzie Miasta 

Gdańska do wyborów punkt 2 zapotrzebowanie do Sądu Okręgowego Sąd Pracy  

5 ławników zgłosiło się 3 kandydatów. Trzeci zapotrzebowanie do Sądu Rejonowego 

Gdańsk Południe 10 ławników zgłosiły się 2 osoby. U czwarty zapotrzebowanie do 

Sądu Rejonowego Gdańsk Południe Sąd Pracy 25 ławników zgłosiło się 11 osób. 

Zespołowi przedłożono wszystkie zgłoszenia do weryfikacji pod względem formalno- 

prawnym. Zespół omówi procedury opiniowania kandydatów na ławników. Następnie 

przyszedł do weryfikacji wniosków po rozpatrzeniu zgłoszeń pozytywnie 

zaopiniowano. 48 wniosków do Sądu Okręgowego 3 wnioski do Sądu Okręgowego 

Sądu pracy 2 wnioski do Sądu Rejonowego Gdańsk Południe i 11 wniosków do Sądu 

Rejonowego Gdańsk Południe Sąd Pracy, jedna osoba państwo możecie w protokole 

sprawdzić, kto to- zgłoszona do Sądu Okręgowego w Gdańsku została przez zespół 

zaopiniowana negatywnie ze względu na dane przedstawione przez Komendę 

Wojewódzką Policji w Gdańsku. W ocenie zespołu kandydatka nie spełnia przesłanki 

materialno -prawnej, określonej w artykule 158 §1 pkt 2 ustawy. Zespół zakończył 

prace nad opiniowaniem kandydatów na ławników i zobowiązał Przewodniczącego do 

przedstawienia Radzie Miasta Gdańska sprawozdania z pracy zespołu na sesji w dniu 

26 października 2023 roku. Co niniejszym wykonałem.  I króciutka instrukcja dla 

państwa otrzymacie państwo kartę do głosowania. Należy na niej postawić znak X przy 

nazwisku dowolnej ilości kandydatów w rubryce tak lub nie. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Musimy teraz powołać Komisję Skrutacyjną i mam taką propozycję, żeby do Komisji 

Skrutacyjnej zgłosić po jednym kandydacie z każdego klubu. Czekam zatem na 

państwa zgłoszenia.  

CEZARY ŚPIEWAK 0 DOWBÓR – Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Zgłaszam wiceprzewodniczącą Klubu radnych Koalicji Obywatelskiej Kamilę 

Błaszczyk. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Czy pani radna Kamila Błaszczyk wyraża zgodę? 

KAMILA BŁASZCZYK – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Wyrażam. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Czy pani radny Przemysław Malak wyraża zgodę? 

PRZEMYSŁAW MALAK – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Wyrażam zgodę.  
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Czy pani radny Wojciech Błaszkowski wyraża zgodę? 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Tak Wyrażam zgodę. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Jak już zostało to powiedziane, otrzymają państwo karty do głosowania z nazwiskami, 

imionami kandydatów, aby głos był oddany na danego kandydata należy w rubryce tak 

wpisać X a jeżeli państwo nie chcą głosować na danego kandydata, to w rubryce nie-  

trzeba wstawić X. I teraz poproszę Komisję o zebranie się, rozdanie kart do 

głosowania, przechodzimy do głosowania, zatem ogłaszam myślę jakieś 10 - 15 minut 

przerwy w zależności od tego ile czasu zajmie państwu zagłosowanie, a następnie 

Komisji Skrutacyjnej przeliczenie głosów. To, żeby oddać głos, należy podejść tutaj na 

środek do urny i wrzucić swoją kartę do głosowania. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Szanowni Państwo, proszę już o zajmowanie miejsc, powrót na salę Komisja 

Skrutacyjna przeliczyła karty do głosowania i mamy już wyniki. Bardzo proszę 

przewodniczącą Komisji skrutacyjnej panią radną Kamilę Błaszczyk o poinformowanie 

nas o przebiegu głosowania. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Protokół z przeprowadzonych wyborów na ławników Sądu Okręgowego w Gdańsku w 

dniu 26 października Komisja skrutacyjna w składzie, Kamila Błaszczyk, Wojciech 

Błaszkowski, Przemysław Malak stwierdza, co następuje.  34 radnych Miasta Gdańska 

obecnych na sesji zgodnie z listą obecności było 32 radnych. Radna wymieniła z imienia 

i nazwiska wybranych ławników do Sądów.   

 

C1) w sprawie pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na 

ławnika  (druk 1821);  

 

                                             Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
                                     Bogdan Oleszek – Przewodniczący Komisji Samorządu i Ładu Publicznego 
 

BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Komisji Samorządu i Ładu Publicznego 

W sprawie pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika. 

Państwo to nazwisko mają swoich w swoich projekt w swojej uchwale, którą 

otrzymaliście i nie spełniła wymogów formalnych. Przypomnę tylko, że potrzeba, 

pomimo że ta osoba zgłosiła 57 osób. Jednakże 8 osób nie zostało zakwalifikowanych 

ze względu na to, że nie spełniały wymogów albo nie posiadały czynnego prawa 

wyborczego lub nie zamieszkiwały na terenie Miasta Gdańska.  
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Głosowanie  (druk 1821) 

Za                         31 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1781/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika 

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu 

C2) w sprawie wyboru ławników do sądów powszechnych na kadencję 2024-2027   
     (druk 1822);  

 
                                     Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                                     Bogdan Oleszek – Przewodniczący Komisji Samorządu i Ładu Publicznego 
 

 

BOGDAN OLESZEK – Przewodniczący Komisji Samorządu i Ładu Publicznego 

Druk 1822 w sprawie wyboru ławników do sądów powszechnych na kadencję 2024- 

2027 w związku z upływem z dniem 31 grudnia 2023 kadencji ławników Sądów 

Okręgowych i Rejonowych wybranych w latach 2020- 2023  Rada Miasta Gdańska 

zgodnie z obowiązującymi przepisami  dokona, czego zrobiła dzisiaj pani radna  

Kamila Błaszczyk właśnie czytała tą listę jak zostali wybrani nowo wybrani ławnicy.  

I to jest załącznik do tej uchwały.  

Głosowanie  (druk 1822) 

Za                         32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr LXIX/1782/22 

 

   Rady Miasta Gdańska 
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w sprawie wyboru ławników do sądów powszechnych na kadencję 2024-2027   

 

z dnia 26 października 2023 r.  

 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu 

       PUNKT 6 

 

WNIOSKI, OŚWIADCZENIA OSOBISTE. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Dzisiaj mamy pierwszą sesję po wyborach parlamentarnych, a jak wiemy nasi radni  

z naszej Rady Miasta Gdańska startowali w tych wyborach i ja serdecznie chciałem 

pogratulować panu Radnemu Przemysławowi Rysiowi, który w samym Gdańsku 

uzyskał wynik 3626 głosów jako sam radny, a cała ekipa wraz z przewodniczącym 

Koralewskim  i Ministrem Rabendą z PiS-u jako całość uzyskała 1406 głosów. To 

bardzo cieszy. Pokazuje, jak radni Koalicji Obywatelskiej są docenieni w mieście 

Gdańsku. Jeszcze raz panie radny serdecznie gratuluję.  

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Klubu Prawa i Sprawiedliwości   

Ja myślę, że w trosce o los Gdańska i naszej ojczyzny Rzeczypospolitej myślę, że 

będziemy szli drogą Chrisa Hanieg, który tutaj wystąpił na forum Rady Miasta kiedy 

mówiliśmy o stanie miasta i tu z tej mównicy błogosławił w imię Boga jedynego 

Gdańskowi, jego mieszkańcom i całemu krajowym. Także myślę, że to dobra tradycja 

powinniśmy ją kontynuować i pani Beata Dunajewska powinna się pogodzić z takimi 

faktami.  

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości   

Jak krótko dołączę się do gratulacji dla  startujących w wyborach, zwłaszcza jeżeli 

chodzi o wyniki w Gdańsku, ale także na Rotmance. Gratuluję wszystkim. 

ROMUALD PLEWA - Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości   

Dziękuję pani przewodnicząca, ja jeszcze wrócę  do tematu tego głosowania. Na 

początku zapytanie odnośnie, że pani nie było widocznej na sesji spowodowane to 

było między innymi tym, że ja przyszedłem na sesję na 9 punktów, które były 

głosowane były obecnie na 5. Nie mogłem głosować, bo osoba, która prowadziła, nie 

udało jej się uruchomić, żebym mógł zagłosować.  
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CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

A ja chciałem podziękować panu Wiceprzewodniczącemu Rady Miasta Gdańska 

Mateuszowi Skarbkowi za bardzo sprawne prowadzenie obrad na początku sesji, 

kiedy to zastępował panią przewodniczącą bardzo sprawnie, bardzo dobrze 

dziękujemy. 

 

PUNKT 7 

 

ZAKOŃCZENIE OBRAD  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przypominam, że widzimy się 11 listopada na paradzie niepodległości w Gdańsku. Do 

zobaczenia. 

 

 

Obrady zakończono o godzinie 13:11 

    

Przewodnicząca 

Rady Miasta Gdańska 

 

Agnieszka Owczarczak 

Protokół sporządziła 

na podstawie zapisu w formie cyfrowej 

 

Inspektor BRMG 

Anna Staniszewska  


